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Osallistujat 
 
 Nimi Klo Tehtävä Lisätiedot 
Läsnä olleet jäsenet Björk Tony 18:00 - 20:29 puheenjohtaja  
 Hyvärinen Reetta 18:00 - 20:29 I varapuheenjohtaja esteellinen § 5 
 Hakapää Minna 18:00 - 20:29 II varapuheenjohtaja  
 Aallonharja Piia 18:00 - 20:29 jäsen  
 Blom Urho 18:00 - 20:29 jäsen  
 Ekman Jani 18:00 - 20:29 jäsen  
 Felipe Sini 18:00 - 20:29 jäsen  
 Fleming Johanna 18:00 - 20:29 jäsen  
 Frantsi-Lankia 

Marjut 
18:00 - 20:29 jäsen  

 Granström Anneli 18:00 - 20:29 jäsen  
 Gustafsson Stefan 18:00 - 20:29 jäsen  
 Haapaniemi Timo 18:00 - 20:29 jäsen  
 Harinen Ari 18:00 - 20:29 jäsen  
 Hedberg Hans 18:00 - 20:29 jäsen  
 Huhmarniemi Saara 18:00 - 20:29 jäsen  
 Jäppinen Sanni 18:00 - 20:29 jäsen  
 Kaihlaranta Kati 18:00 - 20:29   
 Kajanti Carl-Johan 18:00 - 20:09 jäsen poistui §:n 15 

käsittelyn aikana 
 Kari Marko 18:00 - 20:29 jäsen  
 Karkinen Ronja 18:00 - 20:29 jäsen  
 Kaurila Matti 18:00 - 20:29 jäsen  
 Kilappa Antti 18:00 - 20:29 jäsen  
 Kjerin Ulf 18:00 - 20:29 jäsen  
 Kosonen Liisa 18:00 - 20:29 jäsen  
 Lankinen Arttu 18:00 - 20:29 jäsen  
 Leijala Aku 18:00 - 20:29 jäsen  
 Liljequist Kim 18:00 - 20:29 jäsen  
 Männikkö Kim 18:00 - 20:29 jäsen  
 Määttä Jussi 18:00 - 20:29 jäsen esteellinen § 5 
 Orko Maarit 18:00 - 20:29 jäsen  
 Piili Noora 18:00 - 20:29 jäsen  
 Purra Riikka 18:00 - 20:29 jäsen  
 Ronkainen Tuovi 18:00 - 20:29 jäsen  
 Sahiluoma Anna 18:00 - 19:42 jäsen poistui §:n 6 

alussa 
 Salonen Antti 18:00 - 20:29 jäsen  
 Salminen Ville 18:00 - 20:29 jäsen  
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 Seppälä Ulla 18:00 - 20:29 jäsen  
 Suominen Tero 18:00 - 20:29 jäsen  
 Valtanen Hannu 18:00 - 20:29 jäsen  
 Valtonen Martin 18:00 - 20:29 jäsen  
 Virtanen Kari 18:00 - 20:29 jäsen  
 Ylikoski Jukka 18:00 - 20:29 jäsen  
 Åström Kim 18:00 - 20:29 jäsen  
 Björkqvist Matilda 18:00 - 20:29 varajäsen  
 Englund Greger 18:00 - 20:29 varajäsen  
 Lundell Patrik 18:00 - 20:29 varajäsen  
 Mäkinen Jenny 18:00 - 20:29 varajäsen  
 Polkko Aleksander 18:00 - 20:29 varajäsen  
 Presnukhina Anja 18:00 - 20:29 varajäsen  
 Saari Kari 18:00 - 20:29 varajäsen  
 Toikka Anna-Mari 18:00 - 20:29 varajäsen  
 Sailas Virpi  18:00 - 20:29 kunnanjohtaja  
 Suihkonen Jaana  18:00 - 20:29 hallintojohtaja  
 Lindell Esa  18:00 - 20:29 talousjohtaja  
 Kauppinen Anna-

Kaisa  
18:00 - 20:29 kuntakehitysjohtaja  

 Ikonen Eeva-Kaisa  18:00 - 20:29 sivistysjohtaja  
 Sorvari Hannu 18:00 - 20:29 kunnanlakimies  
 Bergström Pia  18:00 - 20:29 erityisasiantuntija  
 Sjöblom Kaj 18:00 - 20:29 vanhusneuvoston 

edustaja 
 

 Koskinen Juha-Matti 18:00 - 20:29 vammaisneuvoston 
edustaja 

 

 Kari Selma 18:00 - 20:29 nuorisovaltuuston 
edustaja 

 

 Sorvari Päivi  18:00 - 20:29 nuoriso- ja 
liikuntapäällikkö 

 

 Jylhä Anne 18:00 - 20:29 viestintäasiantuntija  
 Suomalainen Santeri 18:00 - 20:29 it-tuki  
 Mustonen Mikael 18:00 - 20:29 it-tuki  
 Näppi Juha 18:00 - 20:29 it-tuki  
 Ekström Gunnel  18:00 - 20:29 pöytäkirjanpitäjä  
 
Poissa Adlercreutz Anders, jäsen  
 Aintila Anna, jäsen  
 Bogatenko Nina, jäsen  
 Frimodig Josephine, jäsen  
 Kähkönen Jani, jäsen  
 Kämpe-Hellenius Jerri, jäsen  
 Kärkimaa Elina, jäsen  
 Myllyniemi Markus, jäsen  



 

Kirkkonummen kunta 
Kunnanvaltuusto 

Pöytäkirja 1  4/69 

  

 

 
 
 
 
Allekirjoitukset 
  
 Tony Björk Gunnel Ekström  
 puheenjohtaja pöytäkirjanpitäjä 
 
 
Pöytäkirjan tarkastus Pöytäkirja on tarkastettu ja hyväksytty 10.2.2025 
 
    
  Sini Felipe   Jani Ekman 
  pöytäkirjantarkastaja  pöytäkirjantarkastaja 
 
 
Pöytäkirjan nähtävänäolo 
 

Tarkastettu pöytäkirja pidetään yleisesti nähtävänä kunnan verkkosivuilla 
11.02.2025  
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Kokouksen laillisuus ja päätösvaltaisuus 
 
Kunnanvaltuusto 03.02.2025 § 1  
    

 
Päätösehdotus Puheenjohtaja toteaa kokouksen laillisesti kokoonkutsutuksi ja 

päätösvaltaiseksi. 
 

Päätös Kokous todettiin lailliseksi ja päätösvaltaiseksi. 
 
 
Selostus Kunnanvaltuuston kokouskutsu on julkaistu kunnan verkkosivulla 

29.1.2025.  
 
Samana päivänä kutsu on toimitettu valtuutetuille ja varavaltuutetuille. 



 

 

Kirkkonummen kunta 
Kunnanvaltuusto 

Pöytäkirja 1  6/69 

  

 

 
Pöytäkirjan tarkastus ja tarkastajien valinta 
 
Kunnanvaltuusto 03.02.2025 § 2    
    

 
 

  
Päätösehdotus Kunnanvaltuusto päättää valita kaksi pöytäkirjantarkastajaa tarkastamaan 

tämän kokouksen pöytäkirjan. 
 

Päätös Pöytäkirjantarkastajiksi valittiin Sini Felipe ja Jani Ekman. 
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Kirkkonummen kunnan kotoutumisohjelma vuosille 2025-2026 
Kunnanvaltuusto 03.02.2025 § 3     
919/00.01.02/2024  
 

 
Päätösehdotus    
 Kunnanhallitus esittää kunnanvaltuustolle, että valtuusto hyväksyy liitteenä 

olevan Kirkkonummen kunnan kotoutumisohjelman vuosille 2025-2026. 
 
Käsittely Hallintojohtaja Jaana Suihkonen esitteli asiaa. 
 

Puheenjohtaja julisti keskustelun päättyneeksi ja totesi, että keskustelun 
aikana on jätetty palautusehdotus, muutos- ja evästysehdotuksia 
seuraavasti: 
 
Palautusesitys (Purra Riikka):  
Ohjelma palautetaan valmisteluun niin, että se palveluluetteloinnin sijaan 
korostaa enemmän kotouttamisen velvoittavuutta ja erityisesti 
maahanmuuttajan omaa vastuuta. Suomeen integroidutaan ennen kaikkea 
työllä, ei osallistumalla yhä uusiin verorahoitteisiin palveluihin. 
Kotoutumisen rahoitusta on suunnattava tehokkaasti niihin toimiin, jotka 
edistävät nopeaa työllistymistä ja suomen ja/tai ruotsin kielen oppimista. 
Kaikessa kotouttamispolitiikassa on keskityttävä tehokkuuteen ja toimien 
vaikuttavuuteen. Tämä edellyttää mittareita, joilla kyetään seuraamaan 
toimenpiteiden vaikuttavuutta. Mittareita vaaditaan tähän ohjelmaan. 
 
Palautusehdotusta kannattivat Jani Ekman, Piia Aallonharja, Matti Kaurila, 
Ville Salminen, Arttu Lankinen, Marko Kari, Hannu Valtanen, Aleksander 
Polkko, Jussi Määttä, Jukka Ylikoski ja Kim Åström. 
 
Palautusehdotusta ei hyväksytty yksimielisesti, joten puheenjohtaja ilmoitti 
että asiasta on äänestettävä. 
 
Puheenjohtaja ehdotti että asiasta äänestetään niin, että ne jotka 
kannattavat asian jatkokäsittelyä äänestävät JAA, ja ne jotka kannattavat 
asian palauttamista äänestävät EI. 
 
Äänestysjärjestys hyväksyttiin. 
 
Äänestyksessä annettiin 29 JAA ääntä, 21 EI ääntä ja 1 tyhjä ääni. 
 
Asian jatkokäsittely sai enemmän ääniä, joten asian käsittelyä päätettiin 
jatkaa. 
 
JAA äänestivät: Antti Kilappa, Sanni Jäppinen, Anna-Mari Toikka, Anna 
Presnukhina, Hans Hedberg, Jenny Mäkinen, Marjut Frantsi-Lankia, Kati 
Kaihlaranta, Tuovi Ronkainen, Antti Salonen, Stefan Gustafsson, Kim 
Männikkö, Tony Björk, Patrik Lundell, Reetta Hyvärinen, Sini Felipe, Maarit 
Orko, Carl-Johan Kajanti, Anna Sahiluoma, Ulf Kjerin, Tero Suominen, 
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Ronja Karkinen, Matilda Björkqvist, Ari Harinen, Kari Saari, Noora Piili, 
Saara Huhmarniemi, Greger Englund ja Johanna Fleming  
 
EI äänestivät: Minna Hakapää, Martin Valtonen, Matti Kaurila, Ulla 
Seppälä, Marko Kari, Aku Leijala, Jani Ekman, Anneli Granström, Arttu 
Lankinen, Aleksander Polkko, Jukka Ylikoski, Hannu Valtanen, Riikka 
Purra, Ville Salminen, Kari Virtanen, Piia Aallonharja, Jussi Määttä, Timo 
Haapaniemi, Kim Åström, Urho Blom ja Liisa Kosonen. 
  
Tyhjää äänesti Kim Liljequist. 
 
Asian käsittely jatkettiin. Puheenjohtaja ilmoitti, että asiasta on jätetty 
muutos- ja evästysehdotuksia seuraavasti: 
 
Muutosesitys (Granström Anneli): 
Kotoutumisohjelmassa olevat kunnan palvelut (sivu 4), listaan lisätään 
viimeiseksi teksti -tiedon tarjoaminen paluumuuton mahdollisuuksista. 
 
Muutosehdotusta kannattivat Matti Kaurila, Ville Salminen, Jukka Ylikoski, 
Arttu Lankinen, Piia Aallonharja, Jussi Määttä, Kim Åström, Kari Virtanen, 
Riikka Purra, Hannu Valtanen, Marko Kari ja Noora Piili. 
 
Muutosehdotusta ei hyväksytty yksimielisesti, joten puheenjohtaja ilmoitti 
että asiasta on äänestettävä. 
 
Puheenjohtaja ehdotti, että asiasta äänestetään niin, että ne jotka 
kannattavat pohjaehdotusta äänestävät JAA, ja ne jotka kannattavat Anneli 
Granströmin muutosehdotusta äänestävät EI. 
 
Äänestysjärjestys hyväksyttiin. 
 
Äänestyksessä annettiin 31 JAA ääntä, 19 EI ääntä ja 1 tyhjä ääni. 
 
Pohjaehdotus sai enemmän ääniä ja voitti. 
 
JAA äänestivät: Anna Presnukhina, Saara Huhmarniemi, Patrik Lundell,  
Sini Felipe, Kim Männikkö, Aleksander Polkko, Urho Blom, Johanna 
Fleming, Ronja Karkinen, Kari Saari, Ulf Kjerin, Tony Björk, Tuovi 
Ronkainen, Greger Englund, Anna-Mari Toikka, Tero Suominen, Maarit 
Orko, Stefan Gustafsson, Kim Liljequist, Minna Hakapää, Liisa Kosonen , 
Kati Kaihlaranta, Matilda Björkqvist, Jenny Mäkinen, Carl-Johan Kajanti, 
Martin Valtonen, Sanni Jäppinen, Reetta Hyvärinen, Marjut Frantsi-Lankia, 
Antti Salonen ja Hans Hedberg 
 
EI äänestivät: Antti Kilappa, Arttu Lankinen, Hannu Valtanen, Matti Kaurila, 
Riikka Purra, Timo Haapaniemi, Jani Ekman, Jukka Ylikoski, Kari Virtanen, 
Ari Harinen, Ville Salminen, Kim Åström, Noora Piili, Piia Aallonharja, Ulla 
Seppälä, Anneli Granström, Jussi Määttä, Anna Sahiluoma ja Marko Kari  
 
Tyhjää äänesti Aku Leijala. 
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Evästysehdotus (Aallonharja Piia):  
Kotoutumisohjelman mittarit luodaan mahdollisimman pian ja käsitellään 
elinvoimajaostossa, kunnanhallituksessa ja tuodaan valtuustoon 
päätettäväksi. Mittareista voi ottaa mallia esim. Työ- ja elinkeinoministeriön 
kotoutumisen seurantajärjestelmän mittareista, joissa seurataan 
maahanmuuttajien työllisyyttä, koulutusta, terveyttä ja hyvinvointia, 
asumista, osallistumista ja kaksisuuntaista kotoutumista (ml. etniset 
suhteet). (https://tem.fi/kotouttamisen-seuranta). 
 
Evästysehdotusta kannattivat Marko Kari, Timo Haapaniemi, Arttu 
Lankinen, Ulla Seppälä, Matti Kaurila, Carl-Johan Kajanti, Anneli 
Granström, Anna-Mari Toikka, Kari Virtanen, Anna Sahiluoma, Kim 
Åström, Jani Ekman, Ville Salminen, Jukka Ylikoski ja Urho Blom. 
 
Puheenjohtajan tiedustellessa Piia Aallonharjan evästysehdotus 
hyväksyttiin yksimielisesti. 
 
 

 
Päätös Kunnanvaltuusto päätti hyväksyä liitteenä olevan Kirkkonummen kunnan 

kotoutumisohjelman vuosille 2025-2026 seuraavalla evästyksellä: 
 
Kotoutumisohjelman mittarit luodaan mahdollisimman pian ja käsitellään 
elinvoimajaostossa, kunnanhallituksessa ja tuodaan valtuustoon 
päätettäväksi. Mittareista voi ottaa mallia esim. Työ- ja elinkeinoministeriön 
kotoutumisen seurantajärjestelmän mittareista, joissa seurataan 
maahanmuuttajien työllisyyttä, koulutusta, terveyttä ja hyvinvointia, 
asumista, osallistumista ja kaksisuuntaista kotoutumista (ml. etniset 
suhteet). (https://tem.fi/kotouttamisen-seuranta). 

 
 
Päätöshistoria 
 
Kunnanhallitus 16.12.2024 § 414   
 
Valmistelija Hallintojohtaja Jaana Suihkonen 
 Kehityspäällikkö Jaana Halin 
 Projektityöntekijä Oona Hilli 
 etunimi.sukunimi@kirkkonummi.fi, puh. 09 29671 (vaihde) 

 
Päätösehdotus Kunnanjohtaja Sailas Virpi 

 
 Kunnanhallitus päättää esittää kunnanvaltuustolle, että valtuusto hyväksyy 

liitteenä olevan Kirkkonummen kunnan kotoutumisohjelman vuosille 2025-
2026. 

 
Käsittely Hallintojohtaja Jaana Suihkonen esitteli asiaa kokouksessa. 
 

https://tem.fi/kotouttamisen-seuranta
mailto:etunimi.sukunimi@kirkkonummi.fi
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Puheenjohtaja julisti keskustelun päättyneeksi ja totesi, että keskustelun 
aikana on jätetty muutosehdotuksia seuraavasti: 
 
Anna Aintilan lisäysehdotus:  
Lisäys tekstiin  
Kirkkonummella kotoutuminen onnistuu myös ruotsin kielellä. 
 
Lisäysehdotusta kannattivat Ulf Kjerin, Kim Männikkö ja Kati Kaihlaranta. 
 
Puheenjohtajan tiedustellessa lisäysehdotus hyväksyttiin yksimielisesti. 
 
 
Timo Haapaniemen lisäysehdotus: 
Lisäys kunnanhallituksen päätökseen, uusi kohta:  
Kunnanhallitus yhtyy elinvoimajaoston tekemiin ja yksimielisesti 
hyväksymiin evästyksiin. 
 
Lisäysehdotusta kannattivat Maija Jäntti, Piia Aallonharja, Kim Männikkö ja 
Matti Kaurila. 
 
Puheenjohtajan tiedustellessa lisäysehdotus hyväksyttiin yksimielisesti. 
 
 
Anneli Granströmin evästysehdotus: 
Kotoutumisohjelmassa käsitellään myös vapaaehtoinen paluu. 
 
Evästysehdotusta kannattivat Piia Aallonharja ja Matti Kaurila. 
 
Evästysehdotusta ei hyväksytty yksimielisesti, joten puheenjohtaja ilmoitti 
että asiasta on äänestettävä. 
 
Puheenjohtaja ehdotti, että asiasta äänestetään niin, että ne jotka 
kannattavat pohjaehdotusta ilman evästystä äänestävät JAA, ja ne jotka 
kannattavat pohjaehdotusta evästyksellä äänestävät EI. 
 
Äänestysjärjestys hyväksyttiin. 
 
Äänestyksessä annettiin 9 JAA ääntä ja 3 EI ääntä, 1 poissa 
 
Pohjaehdotus ilman evästystä sai enemmän ääniä ja voitti. 
 
JAA äänestivät Anna Aintila, Timo Haapaniemi, Ari Harinen, Ulf Kjerin, 
Maija Jäntti, Markus Myllyniemi, Kati Kaihlaranta, Kim Männikkö ja Saara 
Huhmarniemi. 
 
EI äänestivät Piia Aallonharja, Matti Kaurila ja Anneli Granström. 
 
Poissa: Antti Kilappa. 
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Päätös Kunnanhallitus päätti yksimielisesti 
 
1 
esittää kunnanvaltuustolle, että valtuusto hyväksyy liitteenä olevan 
Kirkkonummen kunnan kotoutumisohjelman vuosille 2025-2026 johon 
lisätty teksti: Kirkkonummella kotoutuminen onnistuu myös ruotsin kielellä 
 
2 
että kunnanhallitus yhtyy elinvoimajaoston tekemiin ja yksimielisesti 
hyväksymiin evästyksiin. 

 
 
Elinvoimajaosto 04.12.2024 § 52   
  
Valmistelija Hallintojohtaja Jaana Suihkonen 
 Kehityspäällikkö Jaana Halin  
 etunimi.sukunimi@kirkkonummi.fi, puh. 09 29671 (vaihde) 

 
 

Päätösehdotus Kunnanjohtaja Sailas Virpi 
 

 Elinvoimajaosto päättää esittää kunnanhallitukselle ja edelleen 
kunnanvaltuustolle, että valtuusto hyväksyy liitteenä olevan Kirkkonummen 
kunnan kotoutumisohjelman vuosille 2025-2026. 

 
Käsittely Projektityöntekijä Oona Hilli esitteli asiaa kokouksessa. Hän poistui 

kokouksesta asian käsittelyn jälkeen klo 17.32. 
 
 Puheenjohtaja julisti keskustelun päättyneeksi, ja totesi, että keskustelun 

aikana jäsen Jani Ekman oli tehnyt seuraavat evästysehdotukset: 
 
 Evästys (Jani Ekman): 
 Kehitysehdotus kansainvälisten huippuosaajien huomioimiseksi 

Kirkkonummen kotoutumisohjelmassa 
 Kirkkonummen kotoutumisohjelma 2025–2026 tarjoaa kattavan tuen 

maahanmuuttajien kotoutumisen alkuvaiheessa, mutta ohjelmaa tulisi 
kehittää niin, että se vastaisi entistä paremmin myös kansainvälisten 
huippuosaajien erityistarpeisiin. Tämä vahvistaisi kunnan vetovoimaisuutta 
globaalissa kilpailussa osaajista ja tukisi alueen elinkeinoelämän kasvua 
sekä innovaatioekosysteemin kehittymistä. 

 
 Evästystä kannattivat Ville Salminen ja Marko Kari. 
 
 Evästys (Jani Ekman): 
 Mittareiden ja tavoitetasojen määrittely 
 Kirkkonummen kotoutumisohjelma 2025–2026 asettaa tärkeät suuntaviivat 

maahanmuuttajien kotoutumisen tukemiselle, mutta ohjelman vaikutusten 
seuraamiseksi ja jatkuvaksi kehittämiseksi on oleellista määritellä selkeät 
mittarit sekä niiden tavoitetasot. Tämä mahdollistaisi ohjelman 
tehokkuuden ja vaikuttavuuden arvioinnin, resurssien oikean 

mailto:etunimi.sukunimi@kirkkonummi.fi
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kohdentamisen ja läpinäkyvän raportoinnin päätöksentekijöille sekä 
kuntalaisille. 

 
 Evästystä kannattivat Ville Salminen ja Marko Kari. 
 
 Puheenjohtajan tiedustellessa, evästykset hyväksyttiin yksimielisesti.  
 
Päätös Elinvoimajaosto päätti yksimielisesti päätösehdotuksen mukaisesti. 

 
Lisäksi elinvoimajaosto päätti hyväksyä seuraavat evästykset: 
 
Kirkkonummen kotoutumisohjelma 2025–2026 tarjoaa kattavan tuen 
maahanmuuttajien kotoutumisen alkuvaiheessa, mutta ohjelmaa tulisi 
kehittää niin, että se vastaisi entistä paremmin myös kansainvälisten 
huippuosaajien erityistarpeisiin. Tämä vahvistaisi kunnan vetovoimaisuutta 
globaalissa kilpailussa osaajista ja tukisi alueen elinkeinoelämän kasvua 
sekä innovaatioekosysteemin kehittymistä. 
 
Kirkkonummen kotoutumisohjelma 2025–2026 asettaa tärkeät suuntaviivat 
maahanmuuttajien kotoutumisen tukemiselle, mutta ohjelman vaikutusten 
seuraamiseksi ja jatkuvaksi kehittämiseksi on oleellista määritellä selkeät 
mittarit sekä niiden tavoitetasot. Tämä mahdollistaisi ohjelman 
tehokkuuden ja vaikuttavuuden arvioinnin, resurssien oikean 
kohdentamisen ja läpinäkyvän raportoinnin päätöksentekijöille sekä 
kuntalaisille. 

 
Selostus Syksyllä 2024 Kirkkonummen kunta on valmistellut kunnan 

kotoutumisohjelmaa. Kotoutumisohjelma on 1.1.2025 voimaan astuvan 
uudistetun kotoutumislain mukainen uusi elementti. Kotoutumisohjelma on 
kunnan tarjoamista alkuvaiheen kotoutumista edistävistä palveluista luotu 
palvelukokonaisuus. Ohjelmassa olevat palvelut on säädetty laissa. 
Kotoutumisohjelman tavoite on tehostaa ja valtakunnallisesti yhtenäistää 
kuntien kotoutumisen alkuvaiheessa tarjoamia palveluita. 
Kotoutumisohjelmaa esitellään elinvoimajaostolle kokouksessa. 

 
 
Liitteet / bilagor 

1 Kirkkonummen kunnan kotoutumisohjelma 2025-2026 
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Lasten ja nuorten hyvinvointisuunnitelma 2024–2026 
Kunnanvaltuusto 03.02.2025 § 4     
517/00.01.02/2024  
 
 
Päätösehdotus    
 Kunnanhallitus esittää kunnanvaltuustolle, että valtuusto hyväksyy lasten ja 

nuorten hyvinvointisuunnitelman vuosille 2024–2026. 
 
Käsittely Sivistysjohtaja Eeva-Kaisa Ikonen esitteli asiaa. 
 
 

Puheenjohtaja julisti keskustelun päättyneeksi, ja totesi että keskustelun 
aikana on jätetty evästysehdotus seuraavasti: 
 
Evästys seuraavan hyvinvointisuunnitelman laadintaan (Hyvärinen 
Reetta):  
Seuraavaksi laadittavassa hyvinvointisuunnitelmassa vuosille 2026-2029 
otetaan huomioon luontoympäristöjen ja lähiluonnon merkitys hyvinvoinnin 
ja terveyden edistämisessä. Luonnon arvostus korostuu kirkonummelaisille 
tehdyissä asukaskyselyissä ja sen sisällyttäminen 
hyvinvointisuunnitelmaan on perusteltua myös kuntastrategian linjausten 
näkökulmasta. 
 
Evästysehdotusta kannattivat Saara Huhmarniemi, Aku Leijala, Kati 
Kaihlaranta, Johanna Fleming, Ronja Karkinen, Sanni Jäppinen, Tuovi 
Ronkainen, Marjut Frantsi-Lankia, Minna Hakapää, Antti Salonen, Maarit 
Orko, Kim Åström, Stefan Gustafsson, Kari Virtanen, Kari Saari, Antti 
Kilappa, Patrik Lundell, Hannu Valtanen, Tero Suominen, Jussi Määttä, 
Greger Englund, Matilda Björkqvist, Jenny Mäkinen, Tony Björk, Timo 
Haapaniemi ja Matti Kaurila. 
 
Puheenjohtajan tiedustellessa, evästysehdotus hyväksyttiin yksimielisesti. 
 
 
Kunnanvaltuusto piti tauon tämän pykälän jälkeen ko 19.15 – 19.25. 

 
Päätös Kunnanvaltuusto päätti yksimielisesti hyväksyä lasten ja nuorten 

hyvinvointisuunnitelman vuosille 2024–2026 seuraavalla evästyksellä: 
 
Seuraavaksi laadittavassa hyvinvointisuunnitelmassa vuosille 2026-2029 
otetaan huomioon luontoympäristöjen ja lähiluonnon merkitys hyvinvoinnin 
ja terveyden edistämisessä. Luonnon arvostus korostuu kirkonummelaisille 
tehdyissä asukaskyselyissä ja sen sisällyttäminen 
hyvinvointisuunnitelmaan on perusteltua myös kuntastrategian linjausten 
näkökulmasta. 

 
 
 



 

 

Kirkkonummen kunta 
Kunnanvaltuusto 

Pöytäkirja 1  14/69 

  

 

Päätöshistoria 
 
Kunnanhallitus 27.01.2025 § 24   
  
Valmistelija Sivistysjohtaja Eeva-Kaisa Ikonen ja hyte-suunnittelija Janina Orjasniemi,  
 etunimi.sukunimi@kirkkonummi.fi, puh. 09 29671 (vaihde) 

 
 

Päätösehdotus Kunnanjohtaja Sailas Virpi 
 

 Kunnanhallitus päättää 
 
1 
esittää kunnanvaltuustolle, että valtuusto hyväksyy lasten ja nuorten 
hyvinvointisuunnitelman vuosille 2024–2026 
 
2 
tarkastaa pöytäkirjan tämän pykälän osalta kokouksessa. 

 
Käsittely Sivistysjohtaja Eeva-Kaisa Ikonen esitteli asiaa kokouksessa ja poistui 

tämän pykälän jälkeen klo 16.59. 
 
 
Päätös Kunnanhallitus päätti yksimielisesti ehdotuksen mukaisesti. 
 
Selostus Kunnanvaltuusto päätti 7.10.2024 palauttaa asian uudelleen 

valmisteletavaksi nuorisovaltuuston lausuntoa varten. Lasten ja nuorten 
hyvinvointisuunnitelma vuosille 2024–2026 käsiteltiin kunnan 
nuorisovaltuustossa 3.12.2024. Nuorisovaltuuston lausunto on 
oheismateriaalina. 

 
 Kunnan hyvinvoinnin ja terveyden edistämisen koordinoiva työryhmä 

käsitteli nuorisovaltuuston lausunnon sisältämiä näkökulmia 
kokouksessaan 16.1.2025. Nuorisovaltuusto toi esille mm. koulupäivän 
aikaisen liikunnan ja yhteisöllisyyden lisäämisen, turvataitojen ja 
laillisuuskasvatuksen sekä tunnetaitojen opetuksen merkityksen 
kouluikäisten lasten ja nuorten hyvinvoinnin rakentamisessa. Lisäksi 
nuorisovaltuusto korosti maksuttoman harrastustoiminnan merkitystä 
syrjäytymisen ehkäisyssä. Lausunnossa kiinnitettiin huomiota nuoret 
tavoittavaan viestintään sekä kulttuuriharrastuksiin osana hyvinvoinnin 
tukemista. Yläkoulujen kouluvalmentajatoimintaa nuorisovaltuusto toivoi 
laajennettavan myös toisen asteen oppilaitoksiin. 

 
 Kirkkonummen kunnanvaltuuston kokouksessaan 7.10.2024 hyväksymä 

arkiliikuntaa koskeva lisäys on kirjattu lasten ja nuorten 
hyvinvointisuunnitelman tavoitteisiin ja mittareihin. Nuorisovaltuuston 
lausunnossaan esittämät ehdotukset ja näkökulmat huomioidaan 
palvelujen kehittämistyössä ja ne on tarkoituksenmukaisilta osin lisätty 
täydentämään lasten ja nuorten hyvinvointisuunnitelman 2024–2026 
tekstiosuutta, tavoitteistoa ja mittareita.  
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Kunnanvaltuusto 07.10.2024 § 75   
  
Päätösehdotus    
 Kunnanhallitus esittää kunnanvaltuustolle, että valtuusto hyväksyy lasten ja 

nuorten hyvinvointisuunnitelman vuosille 2024–2026 
 
Käsittely Kehityspäällikkö Jaana Halin esitteli asian kokouksessa ja poistui 

kokouksesta tämän pykälän jälkeen klo 18.58.  
 
 

Puheenjohtaja julisti keskustelun päättyneeksi ja totesi, että keskustelun 
aikana on jätetty muutosehdotuksia seuraavasti: 
 
Muutosesitys (Kärkimaa Elina):  
Lisäysehdotus: Hyvinvointisuunnitelmassa on nostettu painopisteeksi 
aktiiviseen elämäntapaan ja liikkumiseen kannustaminen. Nostetaan tähän 
jatkossa myös arkiliikunnan merkitys osana hyvinvointia, ja lisätään 
seurattaviin mittareihin prosenttiosuus lapsista ja nuorista, jotka liikkuvat 
kävellen tai pyörällä kouluun. Hyvinvoinnin edistäminen arkiliikunnan 
kautta on tunnustettu kunnan kävelyn ja pyöräilyn kehittämisohjelmassa, ja 
tämän edistämiseen pyritään myös liikenneturvallisuustyöryhmän työssä. 
Tavoitteeksi on asetettu, että pyöräilyn kulkumuoto-osuus olisi 11% 
kirkkonummelaisten tekemistä matkoista vuoteen 2030 (vuonna 2018 
osuus oli 6%). 
 
Muutosesistystä kannattivat Johanna Fleming, Ronja Karkinen, Maarit 
Orko, Markus Myllyniemi, Sanni Jäppinen, Anna Aintila, Saara 
Huhmarniemi, Kim Åström, Timo Haapaniemi, Miisa Jeremejew, Kari 
Virtanen, Arttu Lankinen, Reetta Hyvärinen, Liisa Kosonen, Josephine 
Frimodig, Matti Kaurila, Katja Ylisiurua, Linda Basilier, Antti Kilappa, Tuovi 
Ronkainen, Marjut Frantsi-Lankia, Patrik Lundell, Tero Suominen ja Jani 
Ekman. 
 
 
Evästys (Hyvärinen Reetta):  
Seuraavaksi laadittavassa hyvinvointisuunnitelmassa vuosille 2026–2029 
otetaan huomioon luontoympäristöjen ja lähiluonnon merkitys hyvinvoinnin 
ja terveyden edistämisessä. Luonnon arvostus korostuu kirkonummelaisille 
tehdyissä asukaskyselyissä ja sen sisällyttäminen 
hyvinvointisuunnitelmaan on perusteltua myös kuntastrategian linjausten 
näkökulmasta. 
 
Evästysehdotusta kannattivat Elina Kärkimaa, Miisa Jeremejew, Ronja 
Karkinen, Sanni Jäppinen, Maarit Orko, Katja Ylisiurua ja Ari Harinen. 
 
 
 
Palautusehdotus (Reetta Hyvärinen): 



 

 

Kirkkonummen kunta 
Kunnanvaltuusto 

Pöytäkirja 1  16/69 

  

 

Asia tulee palauttaa kunnanvaltuuston uuteen valmisteluun. 
 
Palauttamisehdotusta kannattivat Saara Huhmarniemi, Markus Myllyniemi, 
Maarit Orko, Sanni Jäppinen, Aku Leijala, Kim Åström, Katja Ylisiurua, Kari 
Virtanen, Miisa Jeremejew, Martin Valtonen, Linda Basilier, Elina Kärkimaa 
ja Johanna Fleming. 
 
Puheenjohtajan tiedustellessa palautusehdotus hyväksyttiin yksimielisesti, 
joten asia päätettiin palauttaa uudelleen valmisteltavaksi. 
 

 
Päätös Kunnanvaltuusto päätti yksimielisesti palauttaa asian uudelleen  

valmisteltavaksi. 
 
 
Kunnanhallitus 30.09.2024 § 303   
 
Valmistelija sivistysjohtaja Eeva-Kaisa Ikonen, kehityspäällikkö Jaana Halin, 

varhaiskasvatusjohtaja Anu Vesiluoma, vapaa-aikajohtaja Katja 
Laaksonen, asemakaavapäällikkö Simon Store, rakennuttajapäällikkö 
Hanne Nylund, palvelujohtaja Johanna Tuppurainen, hyte-suunnittelija 
Johanna Pikkarainen, maahanmuuttoasiantunija Jari Miettinen, 
työllisyyskoordinaattori Johanna Andelmin-Inkinen ja opetuspäällikkö Ulrika 
Willför-Nyman,  

 etunimi.sukunimi@kirkkonummi.fi, puh. 09 29671 (vaihde) 
 
 

Päätösehdotus Kunnanjohtaja Sailas Virpi 
 

 Kunnanhallitus esittää kunnanvaltuustolle, että valtuusto hyväksyy lasten ja 
nuorten hyvinvointisuunnitelman vuosille 2024–2026. Lisäksi 
kunnanhallitus tarkastaa pöytäkirjan tämän asian osalta kokouksessa. 

  
 
Päätös Kunnanhallitus päätti yksimielisesti ehdotuksen mukaisesti. 
 
Selostus Lastensuojelulain 12 § mukaan kunnan on laadittava lasten ja nuorten 

hyvinvoinnin edistämiseksi kunnan toimintaa koskeva lasten ja nuorten 
hyvinvointisuunnitelma, joka hyväksytään kunnanvaltuustossa ja 
tarkistetaan vähintään kerran neljässä vuodessa. 

 
 Lasten ja nuorten hyvinvointisuunnitelmien tarkoituksena on edistää lasten 

ja nuorten hyvinvointia kunnassa ja hyvinvointialueella. Koska 
lastensuojelun järjestämisvastuu kuuluu hyvinvointialueelle, 
hyvinvointialueen suunnitelman tavoitteena on myös tukea lastensuojelun 
järjestämistä ja kehittämistä. Kunnan ja hyvinvointialueen on tehtävä 
yhteistyötä suunnitelmien laadinnassa. 

 
 Lasten ja nuorten hyvinvointisuunnitelmat ovat sosiaali- ja 

terveydenhuollon järjestämisestä annetussa laissa (järjestämislaki) 
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tarkoitettuja hyvinvointisuunnitelmia, joten hyvinvointialueen ja kunnan 
yhteistyövelvoitteista säädetään tarkemmin järjestämislain 6 ja 7 §:ssä. 
Sekä hyvinvointialueen että kunnan lasten- ja nuorten 
hyvinvointisuunnitelman tulee sisältää tiedot lasten ja nuorten kasvuoloista 
sekä hyvinvoinnin tilasta, lasten ja nuorten hyvinvointia edistävistä sekä 
ongelmia ehkäisevistä toimista ja palveluista, yhteistyön järjestämisestä eri 
viranomaisten sekä lapsille ja nuorille palveluja tuottavien yhteisöjen ja 
laitosten välillä sekä suunnitelman toteuttamisesta ja seurannasta. 

 
 Hyvinvointikertomuksessa kuvataan kirkkonummelaisten lasten ja nuorten 

hyvinvoinnissa ja terveydessä sekä niihin vaikuttavissa taustatekijöissä 
tapahtuneita muutoksia ja nykytilaa vuosilta 2017–2022. Lasten ja nuorten 
hyvinvointisuunnitelma 2024–2026 on laadittu hyvinvointikertomustiedon, 
uusimpien kouluterveyskyselytulosten sekä päivitetyn Kirkkonummen 
strategian arvojen, tavoitteiden ja painopistealueiden pohjalta. Lasten ja 
nuorten hyvinvointisuunnitelma tullaan jatkossa sisällyttämään osaksi 
laajaa hyvinvointikertomusta ja -suunnitelmaa. Seuraava laaja 
hyvinvointikertomus tuotetaan vuosilta 2021–2024, minkä pohjalta 
laaditaan koko kunnan väestölle suunnattu hyvinvointisuunnitelma vuosille 
2026–2029. Näin varmistetaan strategisten toimintaa ohjaavien 
suunnitelmien samansuuntaisuus. 

 
 Kunnan hyvinvoinnin ja terveyden edistämisen työryhmä seuraa ja arvioi 

tämän suunnitelman tavoitteiden toteutumista vuoden toisen 
osavuosikatsauksen yhteydessä. Tämän jälkeen asia tuodaan kunnan 
johtoryhmän käsittelyyn. 

 
 Pääosa lasten ja nuorten hyvinvoinnin ja terveyden edistämisen tavoitteista 

sisältyy palvelualueiden talousarvioiden toiminnallisiin tavoitteisiin. Näiden 
toteutumista arvioidaan osavuosikatsausten ja tilinpäätöksen ja 
toimintakertomuksen yhteydessä. Samalla arvioidaan tavoitteiden ja 
toimenpiteiden tarkistamisen tarve seuraavaan talousarvioon 
valmistauduttaessa. Myös kunnanhallitus ja kunnanvaltuusto seuraavat 
talousarvion toiminnallisten tavoitteiden edistymistä osana 
talousarviovuoden päätöksentekoa. Tilinpäätöksen yhteydessä toteutetaan 
lakisääteinen vuosiraportointi kunnanvaltuustolle. 

 
 Lasten ja nuorten hyvinvointisuunnitelma on hyväksytty sivistys- ja vapaa-

aikalautakunnassa 27.8.2024, suomenkielisessä kasvatus- ja 
koulutuslautakunnassa 28.8.2024 ja ruotsinkielisessä kasvatus- ja 
koulutuslautakunnassa 29.8.2024. Lisäksi hyvinvointisuunnitelma merkittiin 
tiedoksi elinvoimajaostossa 4.9.2024.  

 
 
Liitteet / bilagor 
2 Lasten ja nuorten hyvinvointisuunnitelma 2024-2026 
3 Liite 2 Nuva 3.12.2024 liite_Kirkkonummen nuorisovaltuuston lausunto lasten ja nuorten 

hyvinvointisuunnitelmasta 
 
Oheismateriaali / tilläggsmaterial 
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Nissniku-talon lisämääräraha 
Kunnanvaltuusto 03.02.2025 § 5     
554/10.03.02.02/2019  
 
 
Päätösehdotus    
 Kunnanhallitus ehdottaa kunnanvaltuustolle, että valtuusto myöntää 

Nissniku-talon elinkaarihankkeelle 1 884 000 euron lisämäärärahan ja 
vahvistaa hankkeen kokonaiskustannuksiksi 38 954 000 euroa. 

 
Käsittely Kuntakehitysjohtaja Anna-Kaisa Kauppinen esitteli asiaa. 
 

Kunnanvaltuuston I varapuheenjohtaja Reetta Hyvärinen ja valtuutettu 
Jussi Määttä ilmoittivat olevansa esteellisiä ja poistuivat kokouksesta 
tämän pykälän käsittelyn ja päätöksenteon ajaksi. 

 
Päätös Kunnanvaltuusto päätti yksimielisesti ehdotuksen mukaisesti. 
 
 
 
Päätöshistoria 
 
Kunnanhallitus 27.01.2025 § 27   
  
Valmistelija Kuntakehitysjohtaja Anna-Kaisa Kauppinen,  
 etunimi.sukunimi@kirkkonummi.fi, puh. 09 29671 (vaihde) 

 
 

Päätösehdotus Kunnanjohtaja Sailas Virpi 
 

 Kunnanhallitus päättää 
 
1 
ehdottaa edelleen kunnanvaltuustolle, että valtuusto myöntää Nissniku-
talon elinkaarihankkeelle 1 884 000 euron lisämäärärahan ja vahvistaa 
hankkeen kokonaiskustannuksiksi 38 954 000 euroa 
 
2 
tarkastaa pöytäkirjan tämän pykälän osalta kokouksessa. 

 
Käsittely Kunnanvaltuuston I varapuheenjohtaja Reetta Hyvärinen ilmoitti olevansa 

esteellinen ja poistui kokouksesta tämän pykälän käsittelyn ja 
päätöksenteon ajaksi. 

 
 Kuntakehitysjohtaja Anna-Kaisa Kauppinen ja rakennuttajapäällikkö Hanne 

Nylund esittelivät asiaa. Rakennuttajapäällikkö Hanne Nylund poistui 
kokouksesta tämän pykälän jälkeen klo 18.26. 

 
 Kunnanhallitus piti tauon tämän pykälän jälkeen klo 18.26 – 18.35. 
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Päätös Kunnanhallitus päätti yksimielisesti ehdotuksen mukaisesti. 
 
Selostus Nissniku-talon rakennushanke sisältyy kunnan talousarvion  2025 

investointiohjelmaan. Nissniku-talo toteutetaan kunnanvaltuuston 
päätöksen mukaisesti elinkaarihankkeena, jossa palveluntuottaja vastaa 
hankkeen suunnittelusta, rakentamisesta sekä 20 vuoden elinkaaren 
aikaisesta ylläpidosta. Nissniku-talon elinkaarihanke toteutetaan kunnan 
omaan taseeseen. Kunnanvaltuusto on 30.10.2023 § 82 hyväksynyt 
päivitetyn hankesuunnitelman ja 17.6.2024 § 60 päättänyt hankkeen 
kokonaiskustannuksiksi 37 070 000 euroa.  

 
 Kunnan talonrakennushankkeiden hankeohjeen mukaisesti 

toimitilapalvelujen lautakunta on kilpailuttanut elinkaarihankkeen 
palveluntuottajan. Lautakunta on päättänyt kokouksessaan 16.1.2025 § 3 
valita Nissniku-talon elinkaarihankkeen palveluntuottajaksi 
kokonaistaloudellisesti edullisimman tarjouksen tehneen SRV Rakennus 
Oy:n. Päätös tehtiin ehdollisena, että kunnanvaltuusto hyväksyy 
hankkeelle tarvittavan lisämäärärahan.  

 
Investoinnin kokonaiskustannukset muodostuvat jo toteutuneista kunnan 
hankesuunnittelun ja rakennuttamisen kustannuksista sekä 
investointivaiheen aikana syntyvistä kunnan rakennuttajakustannuksista 
sekä palveluntuottajan KVR-urakan urakkahinnasta. KVR-urakan 
urakkahinta sisältää rakennuksen suunnittelun, suunnittelunohjauksen, 
palveluntuottajan projektinjohdon ja valvonnan, rakennustöiden 
toteutuksen sekä nykyisen rakennuksen purkutyöt ja rakennusaikaisen 
sääsuojauksen. Lisäksi hankkeelle on arvioitu lisä- ja muutostyövaraus 
rakennuspaikan olosuhteista aiheutuvista riskitekijöistä. 

 
 Investoinnin kokonaiskustannusten arvioidaan ylittävän kunnanvaltuuston 

hyväksymän 37 070 000 euron kokonaiskustannusarvion. Hankkeen 
kokonaiskustannuksiksi arvioidaan 38 954 000 euroa, joka tarkoittaa 1 884 
000 euron lisämäärärahan tarvetta hankkeelle. 

 
Elinkaaren aikaiset ylläpidon palvelumaksut eivät ole mukana 
investointikustannuksissa, ne kohdistuvat rakennuksen käyttöönoton 
jälkeen kunnan käyttötalouteen. 

 
   
Oheismateriaali / tilläggsmaterial 
Oheismateriaali, Selvitys Nissniku-talon investointikustannuksista (julkaisu CM3) 
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Eron myöntäminen varavaltuutetun tehtävästä (L.V.) 
Kunnanvaltuusto 03.02.2025 § 6     
689/00.00.01/2021  
 
 

 
Päätösehdotus    
 Kunnanhallitus ehdottaa kunnanvaltuustolle, että valtuusto   

 
1 
myöntää eron Leena Virkille varavaltuutetun tehtävästä   
 
2  
merkitsee tiedokseen, että keskusvaalilautakunta arvioi tarpeen määrätä 
uuden varavaltuutetun 

 
Käsittely Valtuutettu Anna Sahiluoma poistui kokouksesta tämän pykälän alussa klo 

19.42. 
 
Päätös Kunnanvaltuusto päätti yksimielisesti ehdotuksen mukaisesti. 
 
 
Päätöshistoria 
 
Kunnanhallitus 16.12.2024 § 416   
  
Valmistelija hallinnon asiantuntija Gunnel Ekström,   
 etunimi.sukunimi@kirkkonummi.fi, puh. 09 29671 (vaihde) 

 
 

Päätösehdotus Kunnanjohtaja Sailas Virpi 
 

 Kunnanhallitus päättää ehdottaa kunnanvaltuustolle, että valtuusto   
 
1 
myöntää eron Leena Virkille varavaltuutetun tehtävästä   
 
2  
merkitsee tiedokseen, että keskusvaalilautakunta arvioi tarpeen määrätä 
uuden varavaltuutetun 

 
 
Päätös Kunnanhallitus päätti yksimielisesti ehdotuksen mukaisesti. 
 
 
Selostus Leena Virkki on pyytänyt eroa kunnanvaltuuston varajäsenyydestä 

paikkakunnalta muuton takia. 
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Kuntalain 10 luvun 70 §:n mukaan luottamustoimesta voi erota pätevästä 
syystä. Eron myöntämisestä päättää luottamushenkilön valinnut toimielin. 
Valtuusto myöntää eron valtuutetulle ja varavaltuutetulle. 

 
 
  
Oheismateriaali / tilläggsmaterial 

Eroilmoitus varavaltuutetun tehtävästä (L.V.) 
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Eron myöntäminen tarkastuslautakunnan varajäsenen tehtävästä (E.M.) ja uuden varajäsenen 
valitseminen 
Kunnanvaltuusto 03.02.2025 § 7     
692/00.00.01/2021  
 
 

 
Päätösehdotus    
 Kunnanhallitus ehdottaa kunnanvaltuustolle, että valtuusto 

 
1 
myöntää eron Elina Malmbergille tarkastuslautakunnan varajäsenyydestä 
 
2 
valitsee uuden varajäsenen tarkastuslautakuntaan Elina Malmbergin tilalle 
kauden 2025 loppuun 
 

 
Käsittely Esitys varajäseneksi (Kaihlaranta Kati): 

Vasemmistoliitto esittää tarkastuslautakunnan varajäseneksi Edla Niemeä. 
 
Päätös Kunnanvaltuusto päätti yksimielisesti 

 
1 
myöntää eron Elina Malmbergille tarkastuslautakunnan varajäsenyydestä 
 
2 
valita Edla Niemen uudeksi varajäseneksi tarkastuslautakuntaan Elina 
Malmbergin tilalle kauden 2025 loppuun. 

 
 
 
Päätöshistoria 
 
Kunnanhallitus 27.01.2025 § 34   
 
Valmistelija hallinnon asiantuntija Gunnel Ekström,  
 etunimi.sukunimi@kirkkonummi.fi, puh. 09 29671 (vaihde) 

 
 

Päätösehdotus Kunnanjohtaja Sailas Virpi 
 

 Kunnanhallitus päättää  
 
1 
ehdottaa kunnanvaltuustolle, että valtuusto 
 
1.1 
myöntää eron Elina Malmbergille tarkastuslautakunnan varajäsenyydestä 
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1.2 
valitsee uuden varajäsenen tarkastuslautakuntaan Elina Malmbergin tilalle 
kauden 2025 loppuun 
 
2 
tarkastaa pöytäkirja tämän pykälän osalta kokouksessa. 

 
 
Päätös Kunnanhallitus päätti yksimielisesti ehdotuksen mukaisesti. 
 
 
Selostus Elina Malmberg on anonut eroa tarkastuslautakunnan varajäsenyydestä 

paikkakunnalta muuton takia. 
 

Kuntalain 10 luvun 70 §:n mukaan luottamustoimesta voi erota pätevästä 
syystä. Eron myöntämisestä päättää luottamushenkilön valinnut toimielin. 

 
Tarkastuslautakunnan kokoonpano 2021-2025: 
 
Ulla Seppälä, Kok.  / Vesa Hirvonen, KD 
Sami Sailo, Kok.  / Viveca Lindgren, Kok.   
Jerri Kämpe-Hellenius, RKP  /  Eja Björkqvist, RKP 
Matti Tanskanen, PS  /  Juha Isotupa, PS 
Tuomo Tiitinen, Vas.  /  Elina Malmberg, Vas. 
Sea Eklund, Vihr.  /  Miira Heiniö, Vihr. 
Teppo Lampovaara, SDP  /  Kristiina Ahonen, SDP 
Maija Lounamaa, Pro Kirkkonummi  /  Ramon Dibbets, Pro Kirkkonummi 
Katri Aula, Kesk.  /  Kimmo Collander, Kesk. 
 
Ulla Seppälä (Kok.) valittiin tarkastuslautakunnan puheenjohtajaksi ja Jerri 
Kämpe-Hellenius (RKP) varapuheenjohtajaksi kaudelle 2021 – 2025. 
 

   
Oheismateriaali / tilläggsmaterial 
Eroilmoitus, tarkastuslautakunnan varajäsenen tehtävä (E.M.) 
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Eron myöntäminen yhdyskuntatekniikan lautakunnan varajäsenen tehtävästä ja uuden 
varajäsenen nimeäminen (L.V.) 
Kunnanvaltuusto 03.02.2025 § 8     
715/00.00.01/2021  
 
 
Päätösehdotus    
 Kunnanhallitus ehdottaa kunnanvaltuustolle, että valtuusto 

 
1 
myöntää eron Leena Virkille yhdyskuntatekniikan lautakunnan 
varajäsenyydestä 
 
2 
valitsee uuden varajäsenen Leena Virkin tilalle toimikauden loppuun. 

 
Käsittely Urho Blom: 

Kokoomuksen esitys uudeksi lautakunnan varajäseneksi on Tarja 
Siivonen. 

 
Päätös Kunnanvaltuusto päätti yksimielisesti 

 
1 
myöntää eron Leena Virkille yhdyskuntatekniikan lautakunnan 
varajäsenyydestä 
 
2 
valita Tarja Siivosen uudeksi varajäseneksi yhdyskuntatekniikan 
lautakuntaan Leena Virkin tilalle toimikauden loppuun. 

 
 
 
Päätöshistoria 
 
Kunnanhallitus 16.12.2024 § 417   
  
Valmistelija hallinnon asiantuntija Gunnel Ekström, 
 etunimi.sukunimi@kirkkonummi.fi, puh. 09 29671 (vaihde) 

 
 

Päätösehdotus Kunnanjohtaja Sailas Virpi 
 

 Kunnanhallitus päättää ehdottaa kunnanvaltuustolle, että valtuusto 
 
1 
myöntää eron Leena Virkille yhdyskuntatekniikan lautakunnan 
varajäsenyydestä 
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2 
valitsee uuden varajäsenen Leena Virkin tilalle toimikauden loppuun. 

 
 
Päätös Kunnanhallitus päätti yksimielisesti ehdotuksen mukaisesti. 
 
 
Selostus Leena Virkki on pyytänyt eroa yhdyskuntatekniikan lautakunnan 

varajäsenyydestä paikkakunnalta muuton takia.  
 

Kuntalain 10 luvun 70 §:n mukaan luottamustoimesta voi erota pätevästä 
syystä. Eron myöntämisestä päättää luottamushenkilön valinnut toimielin. 

 
Yhdyskuntatekniikan lautakunnan kokoonpano 2021–2025: 
 
Jäsen/varajäsen: 
Pj. Kim Åström, Kok. / Leena Virkki, Kok. 
Vpj. Jenny Snellman, RKP / Janina Rönnberg, RKP 
Pekka Jäppinen, SDP / Tarja Glans, SDP 
Antti Salonen, Pro Kirkkonummi / Aku Leijala, Maltillinen Oikeisto 
Sanni Jäppinen, Vihr. / Tarja Ketola, Vihr. 
Ronja Karkinen, Vihr. / Henry Scheinin, Vihr. 
Aleksander Polkko, Kirnu ry / Toni Lehtinen, PS 
Teemu Kelkka, Kesk. / Reijo Munther, Kesk. 
Josephine Frimodig, RKP / Ann-Christine Sved, RKP 
Kim Liljequist, RKP / Peter Sundelin, RKP 
Saara Brax, Kok. / Hannu Valtanen, Kok. 

 
 
  
Liitteet / bilagor 

4 Eroilmoitus yhdyskuntatekniikan lautakunnan varajäsenen tehtävästä 
(L.V.) 
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Eron myöntäminen suomenkielisen kasvatus- ja koulutuslautakunnan jäsenen tehtävästä (N.B) 
ja uuden jäsenen valitseminen 
Kunnanvaltuusto 03.02.2025 § 9     
711/00.00.01/2021  
 
 

 
Päätösehdotus    
 Kunnanhallitus ehdottaa kunnanvaltuustolle, että valtuusto päättää 

 
1 
myöntää eron Nina Bogatenkolle suomenkielisen kasvatus- ja 
koulutuslautakunnan jäsenyydestä 
 
2 
valita uuden jäsenen Nina Bogatenkon tilalle toimikauden loppuun. 

 
Käsittely Sanni Jäppinen: 

Vihreät esittää suomenkielisen kasvatus- ja koulutuslautakunnan jäseneksi 
Maarit Orkoa. 

 
Päätös Kunnanvaltuusto päätti yksimielisesti 

 
1 
myöntää eron Nina Bogatenkolle suomenkielisen kasvatus- ja 
koulutuslautakunnan jäsenyydestä 
 
2 
valita Maarit Orkon uudeksi jäseneksi suomenkieliseen kasvatus- ja 
koulutuslautakuntaan Nina Bogatenkon tilalle toimikauden loppuun. 

 
 
Päätöshistoria 
 
Kunnanhallitus 20.01.2025 § 11   
  
Valmistelija hallinnon asiantuntija Gunnel Ekström,  
 etunimi.sukunimi@kirkkonummi.fi, puh. 09 29671 (vaihde) 

 
 

Päätösehdotus Kunnanjohtaja Sailas Virpi 
 

 Kunnanhallitus päättää ehdottaa kunnanvaltuustolle, että valtuusto päättää 
 
1 
myöntää eron Nina Bogatenkolle suomenkielisen kasvatus- ja 
koulutuslautakunnan jäsenyydestä 
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2 
valita uuden jäsenen Nina Bogatenkon tilalle toimikauden loppuun 

 
 
 
Päätös Kunnanhallitus päätti yksimielisesti ehdotuksen mukaisesti. 
 
 
Selostus Nina Bogatenko on pyytänyt eroa suomenkielisen kasvatus- ja 

koulutuslautakunnan jäsenyydestä henkilökohtaisista syistä. 
 

Kuntalain 10 luvun 70 §:n mukaan luottamustoimesta voi erota pätevästä 
syystä. Eron myöntämisestä päättää luottamushenkilön valinnut toimielin.  
 
 
Kunnanvaltuusto päätti 29.4.2024 § 43 erottaa suomenkielisen kasvatus- 
ja koulutuslautakunnan kuntalain 34 §:n nojalla ja valita suomenkieliseen 
kasvatus- ja koulutuslautakuntaan 11 jäsentä ja näille henkilökohtaiset 
varajäsenet seuraavasti: 
 
Varsinainen jäsen:  Varajäsen: 
Tuovi Ronkainen (SDP)  Tarja Glans (SDP) 
Pekka Sinisalo (ProK)  Saara Ketola (ProK) 
Aila Puustinen-Korhonen (SDP) Tero Strand (SDP) 
Juha Oksanen (KOK)  Carita Vilén (KOK) 
Vesa Tarkkanen (KOK)  Tuomas Wass (KOK) 
Heljä Järä-Isotalo (KD)  Pirjo Salmi (KD) 
Nina Bogatenko (Vihr)  Anna-Mari Toikka (Vihr) 
Irja Tamm (Vihr)  Lauri Lavanti (Vihr) 
Sari Haapasaari (Kesk)  Marjaana Munther (Kesk) 
Arttu Lankinen (PS)  Jani Kähkönen (PS) 
Ville Salminen (PS)  Jarkko Kaari (PS) 
 
Tuovi Ronkainen on valittu puheenjohtajaksi ja Pekka Sinisalo 
varapuheenjohtajaksi. 
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Eron myöntäminen rakennus- ja ympäristölautakunnan jäsenyydestä ja uuden jäsenen valinta 
(L.V.) 
Kunnanvaltuusto 03.02.2025 § 10     
717/00.00.01/2021  
 
 
Päätösehdotus    
 Kunnanhallitus ehdottaa kunnanvaltuustolle, että valtuusto päättää 

 
1 
myöntää eron Leena Virkille rakennus- ja ympäristölautakunnan 
jäsenyydestä 
 
2 
valita uuden jäsenen rakennus- ja ympäristölautakuntaan Leena Virkin 
tilalle toimikauden 2025 loppuun. 

 
Käsittely Urho Blom: 

Kokoomus esitys lautakunnan uudeksi jäseneksi on Viveca Lindgren. 
 
Päätös Kunnanvaltuusto päätti yksimielisesti 

 
1 
myöntää eron Leena Virkille rakennus- ja ympäristölautakunnan 
jäsenyydestä 
 
2 
valita Viveca Lindgrenin uudeksi jäseneksi rakennus- ja 
ympäristölautakuntaan Leena Virkin tilalle toimikauden 2025 loppuun. 

 
 
Päätöshistoria 
 
Kunnanhallitus 16.12.2024 § 418   
  
Valmistelija hallinnon asiantuntija Gunnel Ekström,  
 etunimi.sukunimi@kirkkonummi.fi, puh. 09 29671 (vaihde) 

 
 

Päätösehdotus Kunnanjohtaja Sailas Virpi 
 

 Kunnanhallitus päättää ehdottaa kunnanvaltuustolle, että valtuusto päättää 
 
1 
myöntää eron Leena Virkille rakennus- ja ympäristölautakunnan 
jäsenyydestä 
 
2 
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valita uuden jäsenen rakennus- ja ympäristölautakuntaan Leena Virkin 
tilalle toimikauden 2025 loppuun. 

 
 
Päätös Kunnanhallitus päätti yksimielisesti ehdotuksen mukaisesti. 
 
 
Selostus Leena Virkki on pyytänyt eroa rakennus- ja ympäristölautakunnan 

jäsenyydestä paikkakunnalta poismuuton takia. 
 

Kuntalain 10 luvun 70 §:n mukaan luottamustoimesta voi erota pätevästä 
syystä. Eron myöntämisestä päättää luottamushenkilön valinnut toimielin. 

 
Rakennus- ja ympäristölautakunnan kokoonpano 2021-2025: 
 
Jäsen/varajäsen 
Saara Huhmarniemi, Vihr.  /  Ronja Karkinen, Vihr. 
Kim Männikkö, RKP  /  Pia Furu, RKP 
Pertti Panula, Pro Kirkkonummi  / Jan Nordström, Pro Kirkkonummi 
Henry Scheinin, Vihr.  /  Tarja Ketola, Vihr. 
Leena Virkki, Kok.  /  Sami Sailo, Kok.   
Tommi Saranpää, Kok.  /  Eetu Lindgren, Kok.   
Mikko Elfving, Kirnu  /  Suvi Rauhala, PS 
Edla Niemi, Vas.  /  Ralf Björklund, Vas. 
Kerstin Grönqvist, RKP  /  Johnny Sved, RKP 
 
Saara Huhmarniemi (Vihr.) valittiin puheenjohtajaksi ja Kim Männikkö 
(RKP) varapuheenjohtajaksi rakennus- ja ympäristölautakuntaan kaudeksi 
2021-2025. 

 
  
Oheismateriaali / tilläggsmaterial 
Eroilmoitus rakennus- ja ympäristölautakunnan jäsenen tehtävästä (L.V.) 
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Eron myöntäminen työllisyys- ja elinkeinoasioiden lautakunnan varajäsenen tehtävästä (S.F.) 
ja uuden varajäsenen valitseminen 
Kunnanvaltuusto 03.02.2025 § 11     
500/00.00.01/2024  
 
 

 
Päätösehdotus    
 Kunnanhallitus ehdottaa kunnanvaltuustolle, että valtuusto päättää 

 
1 
myöntää eron Sini Felipelle työllisyys- ja elinkeinoasioiden lautakunnan 
varajäsenyydestä 
 
2 
valita uuden varajäsenen työllisyys- ja elinkeinoasioiden lautakuntaan Sini 
Felipen tilalle toimikauden loppuun. 

 
Käsittely Sini Felipe:  

Sdp esittää uudeksi varajäseneksi työllisyys- ja elinkeinoasioiden 
lautakuntaan Tuovi Ronkaista. 

 
Päätös Kunnanvaltuusto päätti yksimielisesti 

 
1 
myöntää eron Sini Felipelle työllisyys- ja elinkeinoasioiden lautakunnan 
varajäsenyydestä 
 
2 
valita Tuovi Ronkaisen uudeksi varajäseneksi työllisyys- ja 
elinkeinoasioiden lautakuntaan Sini Felipen tilalle toimikauden loppuun. 

 
 
 
Päätöshistoria 
 
Kunnanhallitus 20.01.2025 § 12   
  
Valmistelija hallinnon asiantuntija Gunnel Ekström,  
 etunimi.sukunimi@kirkkonummi.fi, puh. 09 29671 (vaihde) 

 
 

Päätösehdotus Kunnanjohtaja Sailas Virpi 
 

 Kunnanhallitus päättää ehdottaa kunnanvaltuustolle, että valtuusto päättää 
 
1 
myöntää eron Sini Felipelle työllisyys- ja elinkeinoasioiden lautakunnan 
varajäsenyydestä 
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2 
valita uuden varajäsenen työllisyys- ja elinkeinoasioiden lautakuntaan Sini 
Felipen tilalle toimikauden loppuun. 

 
 
 
Päätös Kunnanhallitus päätti yksimielisesti ehdotuksen mukaisesti. 
 
 
Selostus Sini Felipe on pyytänyt eroa työllisyys- ja elinkeinoasioiden lautakunnan  

varajäsenyydestä esteellisyys syistä. 
 

Kuntalain 10 luvun 70 §:n mukaan luottamustoimesta voi erota pätevästä 
syystä. Eron myöntämisestä päättää luottamushenkilön valinnut toimielin.  
 
Kunnanvaltuusto on 17.6.2024 § 62 valinnut työllisyys- ja elinkeinoasioiden 
lautakuntaan jäsenet ja varajäsenet toimikaudeksi 1.8.2024 – 31.5.2025 
seuraavasti: 
 
Kirkkonummen kunta:  
Urho Blom, (puh.johtaja) (KOK) / varajäsen Greger Englund (RKP) Ari 
Harinen (SDP) / varajäsen Sini Felipe (SDP)  
Ville Salminen (PS) / varajäsen Pekka Sinisalo (ProKirkkonummi) Johanna 
Fleming (Vihr) / varajäsen Henry Scheinin (Vihr)  
Pia Furu (RKP) / varajäsen Janina Rönnberg (RKP)  
 
Siuntion kunta:  
Stefan Svanfeldt / varajäsen Marko Suoknuuti  
Maria Koroma-Hintikka / varajäsen Tuija Aumala  
 
Vihdin kunta:  
Leila Terkomaa (varapuh.johtaja) / varajäsen Matti Waara  
Sami Järvinen / varajäsen Anita Lehikoinen  
Sari Metsäkivi / varajäsen Kari Viherkanto  
Petri Lehtiranta / varajäsen Tuija Sundberg. 
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Vastaus valtuustoaloitteeseen 11/2020: Liikkumisstrategian laatiminen Kirkkonummen 
kuntaan 
Kunnanvaltuusto 03.02.2025 § 12     
1142/12.04.00/2020  
 

 
Päätösehdotus    
 Kunnanhallitus  antaa sivistys- ja vapaa-aikalautakunnan selostusosan 

mukaisen vastauksen valtuustoaloitteeseen 11/2020: Liikkumisstrategian 
laatiminen Kirkkonummen kuntaan ja esittää kunnanvaltuustolle, että 
valtuusto pitää vastausta riittävänä ja aloitetta loppuun käsiteltynä. 

 
Käsittely Nuoriso- ja liikuntapäällikkö Päivi Sorvari oli läsnä tämän pykälän aikana. 
 
Päätös Kunnanvaltuusto päätti yksimielisesti ehdotuksen mukaisesti. 
 
 
Päätöshistoria 
 
Kunnanhallitus 20.01.2025 § 13   
  
Valmistelija Nuoriso- ja liikuntapäällikkö Päivi Sorvari 
 etunimi.sukunimi@kirkkonummi.fi, puh. 09 29671 (vaihde) 

 
Päätösehdotus Kunnanjohtaja Sailas Virpi 

 
 Kunnanhallitus päättää antaa sivistys- ja vapaa-aikalautakunnan 

selostusosan mukaisen vastauksen valtuustoaloitteeseen 11/2020: 
Liikkumisstrategian laatiminen Kirkkonummen kuntaan ja esittää 
kunnanvaltuustolle, että valtuusto pitää vastausta riittävänä ja aloitetta 
loppuun käsiteltynä. 

 
Päätös Kunnanhallitus päätti yksimielisesti ehdotuksen mukaisesti. 
 
 
Sivistys- ja vapaa-aikalautakunta 12.12.2024 § 85   
  
Valmistelija Nuoriso- ja liikuntapäällikkö Päivi Sorvari 
 etunimi.sukunimi@kirkkonummi.fi, puh. 09 29671 (vaihde) 

 
 

Päätösehdotus Sivistysjohtaja Ikonen Eeva-Kaisa 
 

 Sivistys- ja vapaa-aikalautakunta päättää antaa selostusosan mukaisen 
vastauksen valtuustoaloitteeseen 11/2020: Liikkumisstrategian laatiminen 
Kirkkonummen kuntaan ja esittää kunnanhallitukselle ja edelleen 
kunnanvaltuustolle, että valtuusto pitää vastausta riittävänä ja aloitetta 
loppuun käsiteltynä. 
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Käsittely Kokous jatkui klo 18:45. 
 
 Nuoriso- ja liikuntapäällikkö Päivi Sorvari oli asiantuntijana läsnä 

kokouksessa tämän asian käsittelyn aikana. 
 
 Jäsen Patrik Lundell poistui kokouksesta tämän asian käsittelyn ja 

päätöksenteon jälkeen klo 18:59.  
 
Päätös Sivistys- ja vapaa-aikalautakunta päätti päätösehdotuksen mukaisesti. 
 
Tiedoksi - 
 
Selostus Kunnan lakisääteinen tehtävä liikkumisen edistämisessä  
 
 Liikkumisen edistäminen tarkoittaa toimenpiteitä ja käytäntöjä, joilla 

lisätään ihmisten fyysistä aktiivisuutta sekä mahdollisuuksia liikkua 
aktiivisesti ja monipuolisesti arjessaan. Kunnilla on keskeinen rooli 
liikkumisen mahdollistajina. Kirkkonummen kunta toteuttaa lakisääteistä 
tehtäväänsä asukkaiden hyvinvoinnin ja terveyden edistämisessä 
perustuen eri lakeihin:   

 
• Kuntalaki (410/2015, 1 §): Kunnan tehtävänä on edistää 

asukkaidensa hyvinvointia ja alueensa elinvoimaa sekä järjestää 
palvelut taloudellisesti, sosiaalisesti ja ympäristöllisesti kestävällä 
tavalla.  

• Liikuntalaki (390/2015): Kunta vastaa liikunnan yleisten edellytysten 
luomisesta. Tämä sisältää liikuntapaikkojen tarjoamisen, liikunnan 
järjestämisen, kansalaistoiminnan tukemisen sekä terveyttä 
edistävän liikunnan edistämisen.  

• Laki sosiaali- ja terveydenhuollon järjestämisestä (612/2021): 
Kunnan on yhteistyössä hyvinvointialueen kanssa edistettävä 
asukkaidensa hyvinvointia yhteistyössä muiden toimijoiden kanssa. 
Työn on perustuttava sekä hyvinvointialueen että kunnan 
strategiaan, jotka luovat puitteet yhteisesti tehtävälle työlle.   

 
 Myös useissa vapaa-aikapalveluja koskevissa laeissa on viittauksia 

hyvinvoinnin edistämiseen. Lait antavat kunnille paitsi mahdollisuuden 
edistää liikkumista, myös velvollisuuden tehdä niin. 

 
  
 Poikkihallinnollinen yhteistyö liikkumisen edistämisessä  
 
 Viime vuosina useissa kunnissa on laadittu erillisiä liikkumisohjelmia 

edistämään arkiliikkumista. Kirkkonummi osallistui syksyllä 2023 ja 
keväällä 2024 liikkumisohjelmien työpajasarjaan, jonka koordinoivat 
Kuntaliitto, Olympiakomitea ja Liikuntatieteellinen Seura. Työpajoissa 
esiteltiin liikkumisohjelmien merkitystä kuntien strategisina työkaluina, 
mutta tärkeämpänä koettiin, että liikunnan edistäminen on osa käytännön 
toimintaa kunnan poikkihallinnollisessa työssä. Liikkumisohjelmat 
konkretisoivat omalta osaltaan kuntastrategiaa ja hyödyntävät muun 
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muassa valtakunnallisia liikkumisen edistämisen malleja, kuten Liikkuvat ja 
Suomi Liikkeelle -ohjelmia sekä Harrastamisen Suomen mallia. Myös 
Kirkkonummi osallistuu näihin ohjelmiin aktiivisesti. 

   
 
 Kirkkonummen vapaa-aikapalvelut on ollut mukana Harrastamisen 

Suomen mallissa alusta saakka ja kehittänyt lasten ja nuorten maksutonta 
harrastustoimintaa yhdessä paikallisten toimijoiden sekä opetuspalvelujen 
kanssa pitkäjänteisesti lähes kahdeksan vuotta. Harrastamisen Suomen 
mallin mukaisesti lapset ja nuoret osallistuvat vahvasti toiminnan 
kehittämiseen muun muassa harrastuskyselyjen sekä haastattelujen 
kautta. Tämän lisäksi Kirkkonummen varhaiskasvatus osallistuu Liikkuva 
varhaiskasvatus -ohjelmaan ja on jo vuosia edistänyt liikunnallista 
elämäntapaa osana päivittäistä varhaiskasvatusarkea ja opetusta.  

 
 Kunta on mukana myös valtakunnallisessa Suomi Liikkeelle -ohjelmassa ja 

saa valtionavustusta senioreiden aktiivisen arjen toteuttamiseen ja 
kehittämiseen. Kunnan senioriväestön kasvun myötä erityisesti 
päiväaikaisen ohjatun toiminnan ja opetuksen kysyntä on kasvanut ja tulee 
kasvamaan entisestään. Ikiliikkuja-toiminnassa tarjotaankin liikuntaa, 
opetusta ja kulttuuritoimintaa. Lisäksi on perustettu Ikiliikkuja-raati 
jokaiseen kuntakeskukseen, jossa vapaaehtoiset seniorit osallistuvat 
aktiivisen arjen kehittämiseen yhdessä vapaa-aikapalvelujen 
asiantuntijoiden kanssa. Kuntalaisten lisäksi toimintaa kehitetään vahvassa 
yhteistyössä paikallisten toimijoiden sekä vapaa-aikapalvelujen eri 
yksiköiden kanssa.   

 
 Myös rakennettu ympäristö on keskeisessä roolissa kuntalaisten 

liikkumisen mahdollistajana ja edistäjänä. Kirkkonummella tätä tukee lähes 
90 liikuntapaikan monipuolinen verkosto, joka tarjoaa asukkaille 
mahdollisuuksia liikkua eri tavoin ja luo paikallisille liikuntaseuroille puitteet 
toiminnan toteuttamiseen. Vuonna 2019 valmistuneessa Kirkkonummen 
liikuntapaikkaselvityksessä kartoitettiin liikuntapaikkojen käyttöä ja 
kehittämistarpeita, huomioiden eri käyttäjäryhmien tarpeet ja liikuntalajien 
vaatimukset. Selvityksen johtopäätökset ovat ohjanneet 
liikuntapaikkaverkoston kehittämistä ja saavutettavuuden parantamista. 
Kunnan liikuntainvestoinnit suunnitellaan viiden (5) vuoden ajalle ns. 
investointilistaan, joka hyväksytään vuosittain talousarvion yhteydessä. 
Listalle on nostettu muun muassa nykyisten liikuntapaikkojen 
peruskorjaushankkeita sekä tulevaisuuden liikkumisen tarpeita kuten 
tekojään suunnittelu.  

 
 Liikuntapaikkojen kehittäminen ja saavutettavuuden parantaminen vaativat 

pitkäjänteistä suunnittelua ja laajaa poikkihallinnollista yhteistyötä. Vuonna 
2023 kuntaan perustettiin asiantuntijaryhmä, joka koordinoi paikallisten 
toimijoiden liikuntapaikkahankkeita. Ryhmässä ovat mukana 
liikuntapalvelut, tontti- ja paikkatietopalvelut, kaavoitus sekä 
rakennusvalvonta, ja tarvittaessa ryhmä hyödyntää myös muita 
asiantuntijoita. Asiantuntijaryhmä tukee liikuntapaikkainvestointien 
suunnittelua ja toteutusta muun muassa arvioimalla hankkeiden 
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toteutettavuutta, edistämällä lupaprosesseja ja varmistamalla, että 
hankkeet vastaavat kuntalaisten ja paikallisten seurojen tarpeisiin. Lisäksi 
työryhmän toiminta vahvistaa poikkihallinnollista yhteistyötä ja edistää 
liikkumisen kehittämistä kunnassa 

 
  
 
 Liikkumista tukevat järjestöavustukset ja osallisuus 
 
 Kirkkonummella paikalliset liikuntaseurat tuottavat valtaosan liikkumista 

edistävistä palveluista. Kunta tukee liikuntalain mukaisesti seurojen 
toimintaa järjestöavustuksilla sekä tarjoamalla osan liikuntatiloista 
maksutta paikallisten yhdistysten käyttöön kunnanhallituksen 9.12.2019 
tekemän päätöksen mukaisesti. Lisäksi liikuntaseurojen kanssa tehtävä 
yhteistyö on keskeistä liikkumisen edistämisessä. Tätä tukevat muun 
muassa liikuntapalveluiden järjestämä Seurafoorumi ja vuodesta 2014 
alkaen säännöllisesti pidetyt seuratyöntekijöiden tapaamiset. Niiden 
tavoitteena on verkostoituminen, vuoropuhelu ja yhteistyön kehittäminen 
liikuntatoimijoiden kesken sekä liikunnallisten, ajankohtaisten aiheiden 
käsittely. 

 
 Yhdistystoiminnan kehittämiseksi kunta jatkaa vuonna 2025  

avustusprosessien digitalisaation kehittämistä. Lisäksi vuonna 2025 
selvitetään avustusten kohdentumisen kokonaiskuva ja tunnistetaan 
mahdolliset kehityskohteet avustusjärjestelmässä.  

 
  
 Kirkkonummen kuntastrategia liikkumisen tukena  
 
  Kirkkonummen kuntastrategiassa 2024–2030 hyvinvoinnin edistäminen on 

keskeinen, läpileikkaava teema, jossa korostuu kuntalaisten ja kunnassa 
työskentelevien henkilöiden hyvinvointi, terveys ja koettu elämänlaatu. 
Tämä teema ohjaa kunnallista toimintaa kaikilla sen tasoilla. 
Kuntastrategiaan on kirjattu useita tavoitteita ja mittareita liikkumisen 
edistämiseksi, kuten kävelyn ja pyöräilyn yhteyksien kilometrimäärän 
kehitys, kansalaisopiston yli 65-vuotiaiden kurssilaisten vuosittainen määrä 
sekä TEAviisarista tulevat kuntalaisten terveyden edistämisen mittarit. 
Kunnan on myös huomioitava päätöstensä vaikutukset väestön 
hyvinvointiin ja terveyteen sekä sen on laadittava muun muassa 
valtuustokausittain hyvinvointikertomus ja -suunnitelma, joiden avulla 
seurataan ja kehitetään kuntalaisten hyvinvointia.   

 
  Liikkumisen edistämisen tavoitteet ovat laajasti integroituina 

kuntastrategiaan sekä erilaisiin kunnallisiin ohjelmiin ja suunnitelmiin, joista 
osa on tällä hetkellä päivitettävänä. Myös joidenkin ohjelmien nimet, kuten 
Ikääntymispoliittinen ohjelma (jatkossa Ikäihmisten 
hyvinvointisuunnitelma), ovat muuttumassa.   
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  Nämä kunnan hyvinvoinnin edistämisen erillisohjelmat ja –suunnitelmat 
ohjaavat konkreettisesti eri toimialojen myös liikkumiseen liittyviä tavoitteita 
ja toimenpiteitä:   

 
• Kirkkonummen kuntastrategia 2024–2030   
• Hyvinvointisuunnitelma 2022–2025  
• Kirkkonummen lasten ja nuorten hyvinvointisuunnitelma   
• Kirkkonummen kunnan maahanmuuttajien kotouttamisohjelma 

2021–2024  
• Ikääntymispoliittinen strategia vuodelle 2022   
• Vammaispoliittinen ohjelma 2014–2025   
• Kirkkonummen varhaiskasvatussuunnitelma   
• Kirkkonummen suomenkielisen perusopetuksen opetussuunnitelma   
• Läroplan för den grundläggande utbildningen i Kyrkslätts kommun   
• Kurkistus tulevaisuuteen – Kirkkonummen maankäytön kehityskuva 

2040 ja 2060   
• Kirkkonummen turvallisen ja kestävän liikkumisen suunnitelma   
• Kirkkonummen kävelyn ja pyöräilyn kehittämisohjelma  

 
  Yhteenveto  
 
 Kirkkonummen kunta edistää liikkumista osana lakisääteistä tehtäväänsä, 

ja liikkumisen tavoitteet ovat integroituneet tälläkin hetkellä osaksi muun 
muassa kunnan strategiaan ja erilaisiin suunnitelmiin ja ohjelmiin. 
Liikkumisen edistämisen työssä korostuvat osallisuus, yhteistyö, 
poikkihallinnollisuus ja pitkäjänteisyys. Tärkeimmät toimenpiteet liittyvät 
aktiivisen arjen tukemiseen, kävelyn ja pyöräilyn yhteyksien 
parantamiseen, liikuntapaikkaverkoston kehittämiseen sekä 
järjestöavustuksiin. Eri toimialojen, hyvinvointialueen ja paikallisten 
toimijoiden välinen yhteistyö on keskeinen tekijä liikkumisen 
pitkäjänteisessä kehittämisessä. 

 
 Osallisuuden eri tavat tuovat kuntalaisten ja paikallisten toimijoiden 

näkökulmat tiiviisti mukaan liikkumisen edistämisen kehittämistyöhön. 
Liikuntaseurojen, vapaaehtoisten ja kuntalaisten osallistuminen esimerkiksi 
Ikiliikkuja-raadeissa, seurafoorumissa sekä lasten ja nuorten 
harrastustoiminnan suunnittelussa varmistaa, että palvelut ja toimenpiteet 
vastaavat eri ryhmien tarpeisiin. 

 
 Kunnan nykyisessä strategiassa hyvinvointi on keskeinen teema, jossa 

korostuu kuntalaisten ja työntekijöiden terveys, hyvinvointi ja elämänlaatu. 
Liikkumisen edistäminen onkin jo osa laajempaa kunnan hyvinvointityötä. 
Kirkkonummella liikkumisen edistäminen on vakiintunut osaksi 
hyvinvointityötä, ja nykyiset strategiat, suunnitelmat ja ohjelmat tarjoavat 
hyvän pohjan työn vaikuttavuuden arvioinnille sekä työn pitkäjänteiselle 
jatkamiselle.   

 
 
Kunnanvaltuusto 16.11.2020 § 100  
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Valtuutettu Irja Bergholm jätti kunnanvaltuuston kokouksessa seuraavan 
aloitteen: 
 
”Liikunnan hyvinvointi-ja terveysvaikutuksista saadaan jatkuvasti lisää 
tutkimustietoa. 
 
Liikkumisella ja kaikenlaisella fyysisellä aktiivisuudella on todettu olevan 
suotuisten fyysisten vaikutusten lisäksi myös ihmisten elämänlaatua 
parantavia psyykkisiä ja sosiaalisia seurauksia. 
 
Liikkumisen organisoinnissa kunnilla on mitä keskeisin tehtävä. Liikuntalain 
mukaan kunnilla on velvollisuus kuntalakiin perustuen huolehtia 
asukkaiden osallistumis-ja vaikutusmahdollisuuksista sekä siten kuulla 
asukkaitaan liikuntaa koskevissa asioissa. Kuntien tulee myös arvioida 
asukkaidensa liikunta-aktiivisuutta osana terveydenhuoltolakia. 
 
Liikkumisen edistäminen tulisi sisältyä kaikkeen kunnalliseen suunnitteluun 
ja päätöksentekoon. Tällöin merkittäviksi kohteiksi nousevat esimerkiksi 
kevyen liikenteen väylät,luonto-ja retkeily-ympäristöt sekä turvalliset ja 
esteettömät koulu-työ- ja asiointireitit. 
 
Kunnissa liikunnan organisoijina ovat merkittävässä asemassa 
vapaaehtoistyötä tekevät liikunta- ja urheiluseurat.  
 
Esitän että kuntaamme ryhdytään laatimaan liikkumisstrategia, jossa 
linjattaisiin liikkumisen merkittävä asema osana kaikkea päätöksentekoa. 
Liikkumisen aseman korostaminen strategian avulla koituisi paitsi 
kuntalaisten hyväksi myös lisäisi kunnan houkuttelevuutta 
asuinympäristönä. Liikkumisstrategian laatiminen mahdollistaisi myös 
kuntalaisten kuulemisen liikuntaa ja urheilua koskevissa asioissa.” 
 
Aloitteen olivat Irja Bergholmin lisäksi allekirjoittaneet seuraavat 
valtuutetut: Ulf Kjerin, Johanna Fleming, Saara Huhmarniemi ja Krista 
Petäjäjärvi.   

   
Päätös Kunnanvaltuusto päätti lähettää aloitteen kunnanhallitukselle 

valmisteltavaksi. 
 
  
Oheismateriaali / tilläggsmaterial 

S-VL 12.12.2024 oheismateriaali_Valtuustoaloite 11_2020 
Liikkumisstrategian laatiminen Kirkkonummen kuntaan 
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Vastaus valtuustoaloitteeseen 27/2021: Graffitiseinä kuntakeskuksen alueelle 
Kunnanvaltuusto 03.02.2025 § 13     
1220/10.03.01.02/2021  
 

 
Päätösehdotus    
 Kunnanhallitus antaa sivistys- ja vapaa-aikalautakunnan  selostusosan 

mukaisen vastauksen valtuustoaloitteeseen 27/2021: Grafiittiseinä 
kuntakeskuksen alueelle ja esittää kunnanvaltuustolle, että valtuusto pitää 
vastausta riittävänä ja aloitetta loppuun käsiteltynä. 

 
Käsittely Nuoriso- ja liikuntapäällikkö Päivi Sorvari oli läsnä tämän pykälän aikana. 
 
Päätös Kunnanvaltuusto päätti yksimielisesti ehdotuksen mukaisesti. 
 
 
Päätöshistoria 
 
Kunnanhallitus 20.01.2025 § 14   
  
Valmistelija Nuoriso- ja liikuntapäällikkö Päivi Sorvari 
 etunimi.sukunimi@kirkkonummi.fi, puh. 09 29671 (vaihde) 
 
Päätösehdotus Kunnanjohtaja Sailas Virpi 

 
 Kunnanhallitus päättää antaa sivistys- ja vapaa-aikalautakunnan  

selostusosan mukaisen vastauksen valtuustoaloitteeseen 27/2021: 
Grafiittiseinä kuntakeskuksen alueelle ja esittää kunnanvaltuustolle, että 
valtuusto pitää vastausta riittävänä ja aloitetta loppuun käsiteltynä. 

 
 
Päätös Kunnanhallitus päätti yksimielisesti ehdotuksen mukaisesti. 
 
 
Sivistys- ja vapaa-aikalautakunta 12.12.2024 § 86   
 
Valmistelija Nuoriso- ja liikuntapäällikkö Päivi Sorvari 
 etunimi.sukunimi@kirkkonummi.fi, puh. 09 29671 (vaihde) 

 
 

Päätösehdotus Sivistysjohtaja Ikonen Eeva-Kaisa 
 

 Sivistys- ja vapaa-aikalautakunta päättää antaa selostusosan mukaisen 
vastauksen valtuustoaloitteeseen 27/2021: Grafiittiseinä kuntakeskuksen 
alueelle ja esittää kunnanhallitukselle ja edelleen kunnanvaltuustolle, että 
valtuusto pitää vastausta riittävänä ja aloitetta loppuun käsiteltynä. 

 
Käsittely Nuoriso- ja liikuntapäällikkö Päivi Sorvari oli asiantuntijana läsnä 

kokouksessa tämän asian käsittelyn aikana.  

mailto:etunimi.sukunimi@kirkkonummi.fi
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Päätös Sivistys- ja vapaa-aikalautakunta päätti päätösehdotuksen mukaisesti. 
 
Tiedoksi - 
 
Selostus Kirkkonummen urheilupuistossa sijaitseva graffitiseinä joudutaan 

poistamaan vuoden 2025 aikana Kirkkonummentien ja Överbyntien 
katurakentamisen vuoksi. Urheilupuistoon, lähelle uimahallia on 
valmistunut vuoden 2024 loppupuolella uusi skeittipuisto. Graffitiseinälle on 
selvitetty uutta paikkaa, ja sille on löydetty luonteva sijainti uuden 
skeittipuiston vierestä.  Tämä sijoittelu nähdään tarkoituksenmukaisena, 
sillä graffititaide ja skeittaus ovat osa nuorisokulttuuria ja niiden 
yhdistäminen tukee molempia toimintoja sekä lisää alueen vetovoimaa.  

 
 Vaikka skeittipuisto ei ole turvallisuussyistä talvisin käytettävissä, 

graffitiseinän sijoittaminen skeittipuiston yhteyteen tarjoaa nuorille 
saavutettavan ja yhteisöllisen tilan. Nykyisin skeittipuiston alueella on 
olemassa jätehuolto- ja valaistusjärjestelyt, mutta nämä eivät täysin kata 
suunniteltua graffitiseinän aluetta. Graffitiseinän uuden sijainnin myötä 
tulee varmistaa riittävän valaistuksen ja jätehuollon järjestäminen koko 
alueelle, jotta mahdollistetaan turvallinen ja siisti ympäristö. 

 
 Graffitiseinä ja skeittipuisto yhdessä tukevat Kirkkonummen 

kuntastrategian mukaista nuoriystävällinen kunta - tavoitetta, joissa 
korostetaan yhteisöllisyyttä, nuorten hyvinvointia ja turvallisten, 
monipuolisten vapaa-ajan mahdollisuuksien tarjoamista. Graffitiseinän 
tarjoama laillinen tila tuo esiin graffititaiteen positiivisen puolen ja vähentää 
siihen liittyviä ennakkoluuloja. Skeittipuiston viereen sijoittuva seinä 
herättää kiinnostusta ja arvostusta myös muiden ikäryhmien keskuudessa 
ja voi lisätä ymmärrystä graffititaiteesta osana urbaania kulttuuria. Uusi 
graffitiseinä yhdistettynä skeittipuiston läheisyyteen mahdollistaisi myös 
erilaisten tapahtumien, kuten graffitityöpajojen ja skeittitapahtumien 
järjestämisen.  

 
 Tällä sijoittelulla vahvistetaan Kirkkonummen keskustan aluetta nuorison 

kohtaamispaikkana, jossa nuoret voivat harrastaa ja kokea sekä taidetta 
että liikuntaa samassa, näkyvässä ympäristössä. 

 
 Kunnanvaltuuston 18.11.2024 hyväksymässä vuoden 2025 talousarviossa 

on varattu graffitiseinän siirtämiseen 30 000 euroa vuodelle 2025. 
Määräraha sisältyy liikunta- ja virkistysalueiden investointeihin. Alueen 
toteuttamiseen otetaan mukaan nuorisovaltuusto sekä lajeja harrastavia 
nuoria. 

 
Kunnanvaltuusto 15.11.2021 § 126  
  

Krista Petäjäjärvi jätti valtuuston kokouksessa seuraavan 
valtuustoaloitteen: 
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”Kirkkonummella on aktiivinen nuorisokulttuuri, jonka yhtenä osana on 
graffititaide. Graffitien maalaaminen on mahdollista vain jos kunnassa on 
riittävästi tähän tarkoitukseen pystytettyjä maalausseiniä. Toistaiseksi 
kuntakeskuksessa on vain yksi graffitiseinä, joka sijaitsee  
jäähallin vieressä. Seinätilaa on niukasti ja seinän viereen on myös kasattu 
ylimääräistä maa-ainesta, joka tekee seinästä huonosti saavutettavan. 
Seinän luona ei myöskään ole valaistusta, jolloin talviaikaan sen käyttö on 
hyvin rajallista.  
 
Kirkkonummen keskustaan tarvitaan uusi graffitiseinä, jossa on valaistus ja 
riittävästi maalauspinta-alaa. Yksi mahdollinen tontti (tilapäiselle) 
graffitiseinälle olisi yhteiskampuksen tontti, jossa on jo valaistus ja paljon 
tilaa. Myös nykyinen skeittipuisto voisi olla sopiva paikka graffitiseinälle.  
 
Me allekirjoittaneet valtuutetut ehdotamme, että kuntakeskuksen alueelle 
pystytetään mahdollisimman pian uusi, sijainnistaan riippuen tilapäinen tai 
pysyväluonteinen graffitiseinä, joka mahdollistaa graffitien maalaamisen 
ympärivuotisesti ja näin osaltaan vahvistaa kirkkonummelaista 
nuorisokulttuuria.” 
 
Krista Petäjäjärven lisäksi valtuustoaloitteen allekirjoittivat seuraavat 
valtuutetut: Piia Aallonharja, Anneli Granström,Ville Salminen, Jukka 
Ylikoski, Urho Blom, Anna Sahiluoma, Josephine Frimodig, Anna Aintila, 
Tony Björk, Carl-Johan Kajanti, Martin Valtonen, Markus Myllyniemi, Miisa 
Jeremejew, Reetta Hyvärinen, Antti Kilappa, Minna Hakapää, Noora Piili, 
Pekka Oksanen, Sini Felipe, Tero Suominen, Katja Ylisiurua, Johanna 
Fleming, Maarit Orko, Anna-Mari Toikka ja Ronja Karkinen 

   
Päätös Kunnanvaltuusto lähettää aloitteen kunnanhallitukselle valmisteltavaksi. 
 
 
  
Oheismateriaali / tilläggsmaterial 
S-VL 12.12.2024 oheismateriaali_Valtuustoaloite 27_2021 Graffitiseinä kuntakeskuksen alueelle 
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Vastaus valtuustoaloitteeseen 3/2022: Jääkenttien ja -ratojen ylläpito vapaaehtoisvoimin 
Kunnanvaltuusto 03.02.2025 § 14     
145/10.03.01.03/2022  
 
 
Päätösehdotus    
 Kunnanhallitus päättää antaa sivistys- ja vapaa-aikalautakunnan  

selostusosan mukaisen vastauksen valtuustoaloitteeseen 3/2022: 
Jääkenttien ja -ratojen ylläpito vapaaehtoisvoimin ja esittää 
kunnanvaltuustolle, että valtuusto pitää vastausta riittävänä ja aloitetta 
loppuun käsiteltyinä. 

 
Käsittely Nuoriso- ja liikuntapäällikkö Päivi Sorvari oli läsnä tämän pykälän aikana. 
 
Päätös Kunnanvaltuusto päätti yksimielisesti ehdotuksen mukaisesti. 
 
 
 
Päätöshistoria 
 
Kunnanhallitus 20.01.2025 § 15   
 
Valmistelija Nuoriso- ja liikuntapäällikkö Päivi Sorvari 
 etunimi.sukunimi@kirkkonummi.fi, puh. 09 29671 (vaihde) 
 

 
Päätösehdotus Kunnanjohtaja Sailas Virpi 

 
 Kunnanhallitus päättää antaa sivistys- ja vapaa-aikalautakunnan  

selostusosan mukaisen vastauksen valtuustoaloitteeseen 3/2022: 
Jääkenttien ja -ratojen ylläpito vapaaehtoisvoimin ja esittää 
kunnanvaltuustolle, että valtuusto pitää vastausta riittävänä ja aloitetta 
loppuun käsiteltyinä. 

 
Käsittely Nuoriso- ja liikuntapäällikkö Päivi Sorvari esitteli asiaa teamsin välityksellä. 
 
Päätös Kunnanhallitus päätti yksimielisesti ehdotuksen mukaisesti. 
 
 
Sivistys- ja vapaa-aikalautakunta 12.12.2024 § 87   
 
Valmistelija Nuoriso- ja liikuntapäällikkö Päivi Sorvari 
 etunimi.sukunimi@kirkkonummi.fi, puh. 09 29671 (vaihde) 

 
 

Päätösehdotus Sivistysjohtaja Ikonen Eeva-Kaisa 
 

 Sivistys- ja vapaa-aikalautakunta päättää antaa selostusosan mukaisen 
vastauksen valtuustoaloitteeseen 3/2022: Jääkenttien ja -ratojen ylläpito 

mailto:etunimi.sukunimi@kirkkonummi.fi
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vapaaehtoisvoimin ja esittää kunnanhallitukselle ja edelleen 
kunnanvaltuustolle, että valtuusto pitää vastausta riittävänä ja aloitetta 
loppuun käsiteltyinä. 

 
Käsittely Nuoriso- ja liikuntapäällikkö Päivi Sorvari oli asiantuntijana läsnä 

kokouksessa tämän asian käsittelyn aikana.  
 
Päätös Sivistys- ja vapaa-aikalautakunta päätti päätösehdotuksen mukaisesti. 
 
Tiedoksi - 
 
Selostus Kirkkonummen kunnan luistelukenttäverkosto koostuu 

kahdestakymmenestä (20) luistelukentästä ja kaukalosta. Luistelukenttien 
ylläpito perustuu sivistys- ja vapaa-aikalautakunnan 9.6.2021 hyväksymiin 
liikuntapaikkojen hoitoluokituksiin. Ylläpito toteutetaan tilaajatuottaja-
sopimuksella yhdyskuntatekniikan kunnossapitopalveluista, ja 
ajankohtaiset ylläpitotiedot löytyvät ulkoliikunta.fi-palvelusta. 

 
 Talviliikunnan olosuhteet Kirkkonummella ovat hyvin säistä riippuvaisia. 

Joinakin vuosina talvikausi jää lyhyeksi, mikä asettaa haasteita 
luistelukenttien jäädyttämiselle ja ylläpidolle. Kuntalaisilta saadun 
palautteen sekä vuonna 2019 tehdyn liikuntapaikkaselvityksen perusteella 
luistelumahdollisuudet koetaan tärkeiksi lähipalveluiksi erityisesti 
lapsiperheille, lapsille ja nuorille. 

 
 Valtuustoaloitteessa pyydettiin selvitystä siitä, miten vapaaehtoistoimijoita 

voitaisiin hyödyntää luistelukenttien jäädyttämisessä ja ylläpidossa. Lisäksi 
pyydettiin selvittämään mahdollisuudet matkaluisteluratojen toteuttamiseen 
Kirkkonummen järvien jäillä vapaaehtoisvoimin sekä arvioimaan keinoja 
tukea vapaaehtoisia, esimerkiksi koulutuksen tai ostopalvelusopimusten 
muodossa. 

 
 Matkaluisteluradan perustamisen edellytykset 
 
 Matkaluistelu määritellään auratuilla luonnonjäillä sekä jäädytetyillä 

jääradoilla luisteluksi. Auratuilla jääreiteillä voi luistelemisen lisäksi yleensä 
muun muassa kävellä, pyöräillä ja potkukelkkailla. Retkiluistelua 
puolestaan harrastetaan vapailla ja auraamattomilla luonnonjäillä, ja 
turvavarustus on tarkkaan määritelty eikä jäälle lähdetä koskaan yksin.  

 
 Matkaluisteluradan perustamispaikka on suunniteltava ja selvitettävä 

huolella ennakkoon. Järven jäälle rakennettavia matkaluisteluratoja on 
tarkasteltava ennen kaikkea turvallisuusnäkökulmasta, jossa on otettava 
huomioon muun muassa jään paksuus ja lujuus, veden virtaukset sekä 
lämpötilan vaihtelut. Lisäksi tulee arvioida mahdolliset maa-alueiden ja 
vesistöön liittyvät käyttöluvat, mahdolliset ympäristöluvat kaluston 
käyttämiseen sekä palvelun saavutettavuus ml. paikoitusalueet. Lisäksi 
suunnittelussa on otettava kantaa muihin oheispalveluihin, kuten wc-tiloihin 
ja jätehuoltoon.   

 



 

 

Kirkkonummen kunta 
Kunnanvaltuusto 

Pöytäkirja 1  44/69 

  

 

 Kuluttajaturvallisuuslain (920/2011) mukaan matkaluisteluradan ylläpitäjän 
on varmistettava palvelun turvallisuus. Tämä sisältää muun muassa jään 
kantavuuden mittaukset, turvallisuusohjeistuksen sekä reittimerkinnät ja 
opasteet. Lisäksi sääolosuhteita on seurattava jatkuvasti, ja työntekijöiltä 
vaaditaan osaamista jään kantavuuden arvioinnista, pelastautumisesta ja 
jäällä käytettävän kaluston hallinnasta sekä turvallisuusnäkökulmien 
huomioimisesta. Työt jäällä on pääsääntöisesti tehtävä pareittain 
työturvallisuuden varmistamiseksi. Tällä hetkellä Kirkkonummen kunnalla 
ei ole matkaluisteluratojen toteuttamiseen ja ylläpitoon soveltuvaa 
kalustoa, eikä myöskään nykyinen henkilöstöresurssi mahdollista näihin 
tehtäviin keskittymistä. 

 
 Vapaaehtoistyö luistelukenttien ja matkaluisteluratojen 

toteuttamisessa 
 
 Onnistunut vapaaehtoistoiminta voi edistää yhteisöllisyyttä ja tarjota 

kuntalaisille mahdollisuuden osallistua oman asuinalueensa kehittämiseen. 
Luistelukenttien ja -ratojen jäädyttäminen ja ylläpito edellyttää kuitenkin 
ammatillista osaamista sekä erityistä huolellisuutta työn turvallisuuden 
osalta. 

 
 Työturvallisuuslaki (738/2002) määrittelee työnantajan velvollisuudet siten, 

että työnantajan on huolehdittava työntekijöidensä turvallisuudesta ja 
terveydestä työssä. Tämä tarkoittaa, että työnantajan on ennakoitava ja 
ehkäistävä työhön liittyvät vaarat, organisoitava turvallinen työympäristö, 
koulutettava ja ohjeistettava työntekijöitä, valvottava työturvallisuuden 
toteutumista sekä perehdytettävä ja huolehdittava työntekijöiden 
hyvinvoinnista. Työnantaja vastaa kokonaisuudessaan siitä, että nämä 
velvollisuudet täyttyvät. Vaikka vapaaehtoistoiminta ei ole perinteistä 
palkallista työtä, se ei vapauta kunnan vastuuta vapaaehtoisten 
työskentelyn turvallisuudesta. On myös huomioitava, että Kirkkonummen 
kunnalla ei ole tällä hetkellä tarpeeksi henkilöstöresurssia 
vapaaehtoistoiminnan koordinoimiseen tai vapaaehtoisten kouluttamiseen.  

  
 Luistelukenttien sekä matkaluisteluratojen toteuttaminen ja ylläpito on 

mahdollista kokonaan ulkoistaa siten, että luistelukentän tai -radan 
ylläpitäjä vastaa kokonaisuudessaan palvelun toteuttamisesta, ylläpidosta 
sekä käyttö- ja käyttäjäturvallisuudesta kuluttajaturvallisuuslain mukaisesti. 
Esimerkiksi Kirkkonummella on tällä hetkellä kaksi luistelukenttää, joiden 
ylläpidosta ja turvallisuudesta vastaa kokonaan ulkopuolinen toimija 
maanvuokrasopimukseen pohjautuen.  

 
 Yhteenveto  
  
 Kuluttajaturvallisuuslaki (920/2011) velvoittaa luistelukenttien ja 

matkaluisteluratojen ylläpitäjän huolehtimaan palvelun turvallisuudesta. 
Laki koskee niin yrityksiä, kuntia kuin myös yhdistyksiä sekä 
vapaaehtoistoimijoita, jotka tarjoavat palveluja muille kuin omille jäsenilleen 
tai toiminta rinnastetaan elinkeinoksi.  
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 Selvityksen perusteella vapaaehtoistoimijoiden osallistaminen 
luistelukenttien ja matkaluisteluratojen ylläpitoon on mahdollista tietyin 
edellytyksin. Mikäli kunta päättää ulkoistaa ylläpidon vapaaehtoisille tai 
uusille yhteistyökumppaneille, heille on annettava kokonaisvastuu palvelun 
toteuttamisesta ja turvallisuudesta, kuluttajaturvallisuuslain mukaisesti. 

 
 Jos kunta aikoo tukea vapaaehtoistoimijoita esimerkiksi 

yhteistyösopimusten kautta, sen on laadittava selkeät periaatteet toiminnan 
tukemiseksi. Tämä edellyttää myös riittävän henkilöstöresurssin 
varaamista sopimusten valmisteluun ja seurantaan sekä vuosittaisten 
määrärahojen varaamista toiminnan jatkuvuuden varmistamiseksi. 

 
 Kirkkonummen kunnan strategiset investoinnit liikunta- ja virkistysalueisiin 

suunnitellaan viiden vuoden aikajänteellä. Vuoden 2025 talousarviossa on 
varattu määräraha tekojään suunnitteluun. Lisäksi vuodelle 2027 on 
varattu määräraha matkaluistelun mahdollisuuksien selvittämiseen osana 
Syväjärven uimarannan ympärivuotisen käytön kehittämistä. 

 
 On tärkeää, että kunnassa tehdään strategisia valintoja siitä, millaisiin 

talviliikunnan kehittämistoimenpiteisiin panostetaan, jotta investointien 
vaikutukset kohdentuvat parhaalla mahdollisessa tavalla kuntalaisten 
liikkumiseen. 

 
Kunnanvaltuusto 31.01.2022 § 10  
 

Markus Myllyniemi ja Vihreä valtuustoryhmä jätti kunnanvaltuuston 
kokouksessa 31.1.2022 seuraavan aloitteen: 
 
”Talviurheilun ja ulkoliikunnan rooli on korostunut entisestään korona-
aikana, kun sisäliikuntapaikat on suljettu rajoitustoimien takia. Jääkentät 
ovatkin olleet viimeisten vuosien aikana erityisen kovalla käytöllä, ja 
kuntalaiset ovat antaneet palautetta niiden huonosta kunnosta eri puolilla 
kuntaamme. Kirkkonummen kunta ylläpitää yhteensä 16:ta jääkenttää ja 
neljää jääkiekkokaukaloa, joiden jäädyttäminen aloitetaan joko heti, kun se 
on mahdollista, tai sen jälkeen, kun hoitoluokituksessa priorisoidut kohteet 
on saatu luistelukelpoiseksi. 
  
Käytännössä virka-ajan asettamien rajoituksien takia jäädytystä ei 
kuitenkaan aloiteta välittömästi pakkasjakson alettua, vaan alkujäädytys 
käynnistetään vasta päiviä sen jälkeen, kun se olisi ollut ensimmäistä 
kertaa mahdollista. Hoitoluokituksessa määriteltyä hoitojäädytystä ei 
myöskään pystytä toteuttamaan joka päivä, mikä heikentää kenttien 
kuntoa. Ongelma johtuu resurssien puutteesta ja aiempia leudommista 
talvista, jonka takia kenttien kannalta paras jäädytysaika on virka-ajan 
ulkopuolella iltaisin ja öisin. 
  
Monissa Suomen kunnissa ongelma on ratkaistu ottamalla kolmas sektori 
mukaan jäädytystalkoisiin. Näin tehdään jo nyt Kirkkonummella niillä 
jääkentillä, joita kunta ei enää ylläpidä. Huolimatta asukkaiden jatkuvista 
yrityksistä vapaaehtoistoimijoita ei kuitenkaan ole päästetty mukaan 
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jäädyttämään kunnan ylläpitämiä kenttiä, vaikka heidän tarjoamansa 
työpanos mahdollistaisi sekä kenttien paremman kunnon että avaamisen 
aikaisemmin. 
  
Vapaaehtoiset toimijat ylläpitävät Kirkkonummella myös useita 
matkaluisteluratoja järvien jäillä, ja ne ovat äärimmäisen suosittuja 
paikallisten asukkaiden ja vierailijoiden keskuudessa. Ratoja aurataan 
kuitenkin vain satunnaisesti, eikä niiden aukiolo ole varmaa. Esimerkiksi 
Tuusulanjärvellä vastaavasta jääradasta on tullut matkailunähtävyys, joka 
palvelee sekä asukkaita, turisteja että alueen yrittäjiä. 
  
Me allekirjoittaneet valtuutetut esitämmekin, että Kirkkonummen kunnan 
liikuntatoimi: 
 
- Ryhtyy toimiin vapaaehtoisten toimijoiden, kuten kyläyhdistysten, 

urheiluseurojen ja rekisteröitymättömien asukasyhteisöjen, 
ottamiseksi mukaan ylläpito ja -jäädytystalkoisiin kaikilla kunnan 
jääkentillä. 
 

- Selvittää mahdollisuutta avata matkaluisteluratoja Kirkkonummen 
järvien jäille, joita ylläpidettäisiin pääasiassa vapaaehtoisvoimin. 
 

- Tutkii mahdollisuutta tukea edellä mainittuja vapaaehtoistahoja 
muun muassa tarjoamalla heille koulutusta ja rahallista tukea 
esimerkiksi ostopalvelusopimuksen kautta. 

  
Markus Myllyniemi & Vihreä valtuustoryhmä” 
 
Aloitteen oli Markus Myllyniemen lisäksi allekirjoittaneet seuraavat 
valtuutetut: Sanni Jäppinen, Saara Huhmarniemi, Ronja Karkinen, Elina 
Kärkimaa, Maarit Orko, Miisa Jeremejew, Johanna Fleming, Josephine 
Frimodig, Ville Salminen, Liisa Kosonen, Jerri Kämpe-Hellenius, Katja 
Ylisiurua, Marjut Frantsi-Lankia ja Anneli Granström. 

   
Päätös Kunnanvaltuusto toimittaa aloitteen kunnanhallitukselle valmisteltavaksi. 
 
  
  
Oheismateriaali / tilläggsmaterial 
S-VL 12.12.2024 oheismateriaali_Valtuustoaloite 3_2022 Jääkenttien ja -ratojen ylläpito 
vapaaehtoisvoimin 
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Vastaukset valtuustoaloitteisiin 17/2022: Pitkä hiihtolatu Kirkkonummelle, 1/2023: Koiraladun 
toteuttaminen Kirkkonummelle ja 2/2024: Kirkkonummen hiihtomahdollisuuksien 
parantamiseksi 
Kunnanvaltuusto 03.02.2025 § 15     
230/10.03.01.02/2024  
 
 
Päätösehdotus    
 Kunnanhallitus antaa sivistys- ja vapaa-aikalautakunnan selostusosan 

mukaisen vastauksen, kunnanhallituksen hyväksymällä evästyksellä, 
valtuustoaloitteisiin 17/2022: Pitkä hiihtolatu Kirkkonummelle, 1/2023: 
Koiraladun toteuttaminen Kirkkonummelle ja 2/2024: Kirkkonummen 
hiihtomahdollisuuksien parantamiseksi ja esittää kunnanvaltuustolle, että 
valtuusto pitää vastauksia riittävinä ja aloitteita loppuun käsiteltyinä. 

 
Käsittely Nuoriso- ja liikuntapäällikkö Päivi Sorvari oli läsnä tämän pykälän aikana. 
 

Puheenjohtaja julisti keskustelun päättyneeksi ja totesi, että keskustelun 
aikana on jätetty evästysehdotuksia seuraavasti: 
 
Evästys (valtuuston puheenjohtaja Tony Björk) 
Selvitetään mahdollisuus investoida keinolumijärjestelmiin 
hiihtomahdollisuuksien varmistamiseksi Kirkkonummella  
 
Tausta: Tänä talvena olemme kokeneet merkittävän luonnonlumen 
puutteen, mikä on vaikuttanut mahdollisuuksiimme tarjota 
hiihtoaktiviteetteja Kirkkonummen asukkaille. Jotta voisimme varmistaa 
hiihtomahdollisuudet myös vähälumisina talvina, vuoden 2026 talousarvion 
valmistelun yhteydessä selvitetään mahdollisuudet investoida  
keinolumijärjestelmään, eli lumitykkien ja niihin liittyvien laitteiden hankinta 
ja asennus keinolumen valmistamiseksi. Lisäksi selvitetään myös järvien 
tai jokien veden käyttäminen lumen valmistukseen, sekä mitä lupia siihen 
tarvitaan. 
 
Terveysedut: Hiihto on erinomainen liikuntamuoto, jota voivat harrastaa 
kaikenikäiset asukkaat. Säännöllinen fyysinen aktiivisuus parantaa 
terveyttä ja hyvinvointia, vähentää sydän- ja verisuonitautien riskiä sekä 
vahvistaa lihaksia ja niveliä. Tarjoamalla hiihtomahdollisuuksia ympäri 
vuoden voimme edistää aktiivista elämäntapaa ja ehkäistä 
terveysongelmia väestössä.  
 
Kustannussäästöt: Keinolumijärjestelmien ja uuden latukoneen 
kokonaiskustannuksia voidaan vähentää tutkimalla vaihtoehtoa ostaa 
vanhempia, kunnostettuja koneita. Tämä vähentäisi 
alkuinvestointikustannuksia, kunhan varmistetaan, että laitteet ovat täysin 
toimivia. 
 
Yhteenveto: Investointi keinolumijärjestelmiin on pitkäaikainen ratkaisu 
hiihtomahdollisuuksien varmistamiseksi Kirkkonummella sääolosuhteista 
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riippumatta. Tämä tulee vaikuttamaan positiivisesti asukkaiden terveyteen 
ja hyvinvointiin sekä edistämään aktiivista ja terveellistä elämäntapaa. 
Tutkimalla mahdollisuutta ostaa kunnostettuja koneita voimme lisäksi 
vähentää projektin alkuperäisiä kustannuksia. 
 
Evästysehdotus kannattivat Ulf Kjerin, Timo Haapaniemi, Patrik Lundell, 
Hans Hedberg, Kim Männikkö, Stefan Gustafsson, Jenny Mäkinen, Matilda 
Björkqvist, Martin Valtonen, Kim Åström, Jussi Määttä, Antti Kilappa, 
Johanna Fleming, Kari Saari, Tero Suominen, Greger Englund ja Liisa 
Kosonen. 
 
Evästysehdotusta ei hyväksytty yksimielisesti, joten puheenjohtaja ilmoitti 
että asiasta on äänestettävä. 
 
Puheenjohtaja ehdotti, että asiasta äänestetään niin, että ne jotka 
kannattavat pohjaehdotusta ilman evästystä äänestävät JAA, ja ne jotka 
kannattavat Tony Björkin evästysehdotuksen hyväksymistä äänestävät EI. 
 
Äänestysjärjestys hyväksyttiin. 
 
Äänestyksessä annettiin 13 JAA ääntä, 33 EI ääntä, 3 tyhjää ääntä ja kaksi 
poissa (Carl-Johan Kajanti ja Anna Sahiluoma) 
 
Tony Björkin evästysehdotuksen hyväksyminen sai enemmän ääniä, joten 
evästysehdotus hyväksyttiin. 
 
JAA äänestivät: Ville Salminen, Antti Salonen, Marko Kari, Anneli 
Granström, Aleksander Polkko, Ronja Karkinen, Jukka Ylikoski, Anna 
Presnukhina, Aku Leijala, Hannu Valtanen, Piia Aallonharja, Riikka Purra 
ja Arttu Lankinen 
 
EI äänestivät: Ulla Seppälä, Kari Saari, Antti Kilappa, Liisa Kosonen, Patrik 
Lundell, Timo Haapaniemi, Stefan Gustafsson, Tuovi Ronkainen, Sini 
Felipe, Reetta Hyvärinen, Matilda Björkqvist, Ari Harinen, Kim Åström, 
Urho Blom, Jani Ekman, Greger Englund, Ulf Kjerin, Martin Valtonen, 
Maarit Orko, Johanna Fleming, Jussi Määttä, Noora Piili, Saara 
Huhmarniemi, Tero Suominen, Kati Kaihlaranta, Jenny Mäkinen, Kim 
Liljequist, Kari Virtanen, Sanni Jäppinen, Kim Männikkö, Minna Hakapää, 
Tony Björk ja Hans Hedberg 
 
Tyhjää äänestivät: Anna-Mari Toikka, Matti Kaurila ja Marjut Frantsi-
Lankia. 
 
 
Jäsen Antti Kilapan evästysehdotus: 
Masalan kuntoradan valaistu latu on hoitoluokituksessa 1 (sivistys-ja 
vapaa-aikalautakunnan päätös 9.6.2021). Latua ei kuitenkaan ole 
ylläpidetty viime talvina hoitoluokituksen mukaisesti, joten valtuusto 
evästää kuntaa huolehtimaan siitä että latuja ylläpidetään hoitoluokituksen 
mukaisesti tulevina talvina. 
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Evästysehdotusta kannattivat Kari Virtanen, Sanni Jäppinen, Tero 
Suominen, Antti Salonen, Matti Kaurila, Arttu Lankinen, Aleksander Polkko, 
Hannu Valtanen, Ulf Kjerin, Matilda Björkqvist, Patrik Lundell, Anna-Mari 
Toikka, Johanna Fleming, Martin Valtonen, Noora Piili, Kim Liljequist, 
Minna Hakapää, Kari Saari, Kati Kaihlaranta, Urho Blom, Timo 
Haapaniemi, Ville Salminen, Tony Björk, Kim Åström, Stefan Gustafsson, 
Liisa Kosonen, Greger Englund, Jussi Määttä, Marko Kari, Ari Harinen ja 
Tuovi Ronkainen. 
 
Puheenjohtaja tiedustellessa evästysehdotus hyväksyttiin yksimielisesti. 
 
 
II varapuheenjohtajan Minna Hakapään evästysehdotus: 
Kirkkonummella kehitetään hiihtämisen mahdollisuuksia yhteisesti 
sopimalla ja hiihtomahdollisuuksien kehittämisessä huomioidaan 
latupohjien mahdollinen ympärivuotinen käyttö. 
 
Evästysehdotusta kannattivat Antti Kilappa, Noora Piili, Ulf Kjerin, Patrik 
Lundell, Matti Kaurila, Kati Kaihlaranta, Martin Valtonen, Stefan 
Gustafsson, Tero Suominen, Antti Salonen, Ari Harinen, Kari Virtanen ja 
Sanni Jäppinen. 
 
Puheenjohtaja tiedustellessa evästysehdotus hyväksyttiin yksimielisesti. 
 
 
 
Jäsen Carl-Johan Kajanti poistui kokouksesta tämän pykälin käsittelyn 
aikana klo 20.09. 
 
 
 
 
 
 

 
Päätös Kunnanvaltuusto päätti ehdotuksen mukaisesti seuraavilla evästyksillä: 

 
- Selvitetään mahdollisuus investoida keinolumijärjestelmiin 
hiihtomahdollisuuksien varmistamiseksi Kirkkonummella  
 
Tausta: Tänä talvena olemme kokeneet merkittävän luonnonlumen 
puutteen, mikä on vaikuttanut mahdollisuuksiimme tarjota 
hiihtoaktiviteetteja Kirkkonummen asukkaille. Jotta voisimme varmistaa 
hiihtomahdollisuudet myös vähälumisina talvina, vuoden 2026 talousarvion 
valmistelun yhteydessä selvitetään mahdollisuudet investoida  
keinolumijärjestelmään, eli lumitykkien ja niihin liittyvien laitteiden hankinta 
ja asennus keinolumen valmistamiseksi. Lisäksi selvitetään myös järvien 
tai jokien veden käyttäminen lumen valmistukseen, sekä mitä lupia siihen 
tarvitaan. 
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Terveysedut: Hiihto on erinomainen liikuntamuoto, jota voivat harrastaa 
kaikenikäiset asukkaat. Säännöllinen fyysinen aktiivisuus parantaa 
terveyttä ja hyvinvointia, vähentää sydän- ja verisuonitautien riskiä sekä 
vahvistaa lihaksia ja niveliä. Tarjoamalla hiihtomahdollisuuksia ympäri 
vuoden voimme edistää aktiivista elämäntapaa ja ehkäistä 
terveysongelmia väestössä.  
 
Kustannussäästöt: Keinolumijärjestelmien ja uuden latukoneen 
kokonaiskustannuksia voidaan vähentää tutkimalla vaihtoehtoa ostaa 
vanhempia, kunnostettuja koneita. Tämä vähentäisi 
alkuinvestointikustannuksia, kunhan varmistetaan, että laitteet ovat täysin 
toimivia. 
 
Yhteenveto: Investointi keinolumijärjestelmiin on pitkäaikainen ratkaisu 
hiihtomahdollisuuksien varmistamiseksi Kirkkonummella sääolosuhteista 
riippumatta. Tämä tulee vaikuttamaan positiivisesti asukkaiden terveyteen 
ja hyvinvointiin sekä edistämään aktiivista ja terveellistä elämäntapaa. 
Tutkimalla mahdollisuutta ostaa kunnostettuja koneita voimme lisäksi 
vähentää projektin alkuperäisiä kustannuksia. 
 
- Masalan kuntoradan valaistu latu on hoitoluokituksessa 1 (sivistys-ja 
vapaa-aikalautakunnan päätös 9.6.2021). Latua ei kuitenkaan ole 
ylläpidetty viime talvina hoitoluokituksen mukaisesti, joten valtuusto 
evästää kuntaa huolehtimaan siitä että latuja ylläpidetään hoitoluokituksen 
mukaisesti tulevina talvina ja  
 
- Kirkkonummella kehitetään hiihtämisen mahdollisuuksia yhteisesti 
sopimalla ja hiihtomahdollisuuksien kehittämisessä huomioidaan 
latupohjien mahdollinen ympärivuotinen käyttö. 

 
 
Päätöshistoria 
 
Kunnanhallitus 20.01.2025 § 16   
  
Valmistelija Nuoriso- ja liikuntapäällikkö Päivi Sorvari 
 etunimi.sukunimi@kirkkonummi.fi, puh. 09 29671 (vaihde) 

 
 

Päätösehdotus Kunnanjohtaja Sailas Virpi 
 

 Kunnanhallitus päättää antaa sivistys- ja vapaa-aikalautakunnan 
selostusosan mukaisen vastauksen valtuustoaloitteisiin 17/2022: Pitkä 
hiihtolatu Kirkkonummelle, 1/2023: Koiraladun toteuttaminen 
Kirkkonummelle ja 2/2024: Kirkkonummen hiihtomahdollisuuksien 
parantamiseksi ja esittää kunnanvaltuustolle, että valtuusto pitää 
vastauksia riittävinä ja aloitteita loppuun käsiteltyinä. 

 
Käsittely Nuoriso- ja liikuntapäällikkö Päivi Sorvari esitteli asiaa teamsin välityksellä. 

mailto:etunimi.sukunimi@kirkkonummi.fi
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Puheenjohtaja julisti keskustelun päättyneeksi ja totesi, että keskustelun 
aikana jäsen Matti Kaurila on jättänyt seuraavan evästysehdotuksen: 
 
Kunnanhallitus evästää selvittämään toisen latukoneen ja siihen tarvittavan 
kylmän säilytystilan hankintamahdollisuutta ennen lautakunnan vuoden 
2026 talousarviokäsittelyä. 
 
Evästysehdotusta kannattivat Timo Haapaniemi, Piia Aallonharja, Antti 
Kilappa ja Kim Männikkö. 
 
Puheenjohtajan tiedustellessa evästysehdotus hyväksyttiin yksimielisesti. 
 
Nuoriso- ja liikuntapäällikkö Päivi Sorvari poistui kokouksesta tämän 
pykälän jälkeen klo 19.01. 
 

 
Päätös Kunnanhallitus päätti yksimielisesti ehdotuksen mukaisesti seuraavalla 

evästyksellä: Kunnanhallitus evästää selvittämään toisen latukoneen ja 
siihen tarvittavan kylmän säilytystilan hankintamahdollisuutta ennen 
lautakunnan vuoden 2026 talousarviokäsittelyä. 

 
 
Sivistys- ja vapaa-aikalautakunta 12.12.2024 § 88   
 
Valmistelija Nuoriso- ja liikuntapäällikkö Päivi Sorvari 
 etunimi.sukunimi@kirkkonummi.fi, puh. 09 29671 (vaihde) 

 
Päätösehdotus Sivistysjohtaja Ikonen Eeva-Kaisa 

 
 Sivistys- ja vapaa-aikalautakunta päättää antaa selostusosan mukaisen 

vastauksen valtuustoaloitteisiin 17/2022: Pitkä hiihtolatu Kirkkonummelle, 
1/2023: Koiraladun toteuttaminen Kirkkonummelle ja 2/2024: 
Kirkkonummen hiihtomahdollisuuksien parantamiseksi ja esittää 
kunnanhallitukselle ja edelleen kunnanvaltuustolle, että valtuusto pitää 
vastauksia riittävinä ja aloitteita loppuun käsiteltyinä. 

 
Käsittely Nuoriso- ja liikuntapäällikkö Päivi Sorvari oli asiantuntijana läsnä 

kokouksessa tämän asian käsittelyn aikana.  
 
Päätös Sivistys- ja vapaa-aikalautakunta päätti päätösehdotuksen mukaisesti. 
 
Tiedoksi - 
 
Selostus Valtuustoaloitteissa pyydettiin selvittämään pidemmän ladun, peltolatujen, 

koiraladun sekä tekolumella toteutettavan ladun edellytyksiä sekä 
kustannuksia latujen perustamiseen ja toisen latukoneen hankintaan. 
Lisäksi pyydettiin selvitystä, kuinka kunta voisi tukea paikallisia yksityisiä 
toimijoita ja yhdistyksiä, jotka toteuttavat kunnan alueella latuja.   

  

mailto:etunimi.sukunimi@kirkkonummi.fi


 

 

Kirkkonummen kunta 
Kunnanvaltuusto 

Pöytäkirja 1  52/69 

  

 

 Valtuustoaloitteiden ehdotuksia kartoitettiin vuoden 2024 aikana osana 
latuverkoston perusparantamista, jossa selvitettiin nykyisen latuverkoston 
kuntoa. Selvitystyöhön osallistettiin myös paikalliset hiihtoseurat, 
paikallinen talviliikunnan yrittäjä sekä kunnan eri alojen asiantuntijat.  

  
 Latuverkoston nykytilanne ja kehittäminen 
 
 Kirkkonummen kunnan hiihtolatuverkosto käsittää tällä hetkellä yhdeksän 

latua, joiden yhteispituus on noin 18 kilometriä. Latujen pituudet vaihtelevat 
alle kilometrin mittaisista lyhyistä reiteistä yli kuuden kilometrin mittaisiin 
pidempiin latuihin. Lisäksi kunta huolehtii lyhyiden latujen tekemisestä 
päiväkotien ja koulujen läheisyyteen, ottaen huomioon lumitilanteen ja 
henkilöstöresurssit. Tämä edistää oppilaiden ja alueen lapsiperheiden 
mahdollisuuksia harrastaa hiihtoa ja kehittää lajitaitoja. 

  
 Latuverkoston kehittämisessä selvitettiin mahdollisuutta toteuttaa kunnan 

alueelle pidempi latu. Lisäksi huomioitiin, millä edellytyksillä kunta voisi 
tukea yksityisiä ladun tekijöitä sekä sitä, että jatkossa kunta pidättäisi 
oikeuden tehdä latuja vuokraamilleen pelloille.   

 
 Kuluttajaturvallisuuslaki (920/2011) määrittää ladun ylläpitäjän vastuuksi 

varmistaa, että palvelu on turvallinen kuluttajille. Laki koskee niin yrityksiä, 
kuntia kuin yhdistyksiä, jotka tarjoavat latupalveluja muille kuin omille 
jäsenilleen tai toiminta rinnastetaan elinkeinoksi. Kirkkonummen kunnan 
latuverkoston ylläpito perustuu sivistys- ja vapaa-aikalautakunnan 9.6.2021 
hyväksymiin liikuntapaikkojen hoitoluokituksiin. Liikuntapaikkojen ml. 
latujen ylläpito toteutetaan tilaajatuottaja –sopimuksella 
yhdyskuntatekniikan kunnossapitopalveluista. Ladun ylläpito on 
mahdollista ulkoistaa, mutta reitin pitäjä vastaa silti palvelun 
turvallisuudesta ja valvonnasta. Käytännössä kunnassa tulisi olla riittävästi 
henkilöresurssia siihen, että sopimuskumppaneiden kanssa yhteistyössä 
toteuttamia latuja valvotaan kuluttajaturvallisuuslain mukaisesti. 

  
 Pidempiä latuja varten kunnan nykyinen maaomaisuus asettaa todella 

paljon rajoituksia. Selvityksen aikana ei löydetty uusia reittiehdotuksia, 
joissa reitti sijoittuisi kokonaan kunnan maa-alueelle sekä ehdotuksissa 
olisi pystytty huomioimaan paikoitusalueiden tarve.  

 
 Peltoladut voisivat olla yksi ratkaisu pidempien latujen toteuttamiseen, sillä 

pellot tarjoavat avoimia ja suhteellisen tasaisia alueita. Peltolatujen 
toteuttamiseksi kunta tarvitsee kuitenkin maanomistajien luvan. Lisäksi 
tulee kiinnittää erityistä huomiota maaperän ja kasvillisuuden 
suojelemiseksi. Peltolatujen ylläpito on myös erittäin sää- ja 
resurssiriippuvaista sekä vaatii jatkuvaa huoltoa. Tällä hetkellä on tiedossa, 
että latuja tehdään myös yhdistysten ja yksityisten tahojen toimesta 
yksityisille pelloille, osa näistä laduista on käyttäjille maksullisia. 

  
 Käytännössä uudet reittiehdotukset yksityisten maanomistajien 

hallinnoimille alueille ml. peltoladut, vaatisi erittäin laajaa yhteistyötä. 
Kuntaan tulisi laatia yhteistyölle periaatteet sekä varata sen toteuttamiseen 
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vuosittainen määräraha. Käytännössä tämä tarkoittaisi muun muassa 
neuvotteluja maanomistajien kanssa, vastuiden määrittelyä, kustannusten 
arviointia sekä maanvuokrasopimuksia. Lisäksi pysäköintipaikkojen 
järjestäminen latujen aloitus- ja päätepisteisiin on välttämätöntä. 

  
 Latupohjan perustamisen kustannukset ja latukone 
  
 Lisäksi selvitettiin uusien hiihtolatujen rakentamiskustannuksia. Arvioidut, 

pelkästään latupohjan perustamiskustannukset vaihtelevat 45–140 euroa 
metriltä. Kustannukset riippuvat maastosta, pohjatöiden ja lisärakenteiden 
tarpeesta.  

  
 Latuverkoston kehittämisen yksi edellytys on toisen latukoneen hankinta. 

Tällä hetkellä Kirkkonummella on käytettävissä yksi latukone, jolla 
huolletaan Jerikonmäen ja Veikkolan ladut, joiden leveys mahdollistaa 
latukoneen käytön. Muut ladut ylläpidetään moottorikelkalla. Toisen 
latukoneen hankintakustannus on arvioitu olevan noin 180 000 euroa. 
Toinen latukone vähentäisi kuitenkin suoraan nykyisen latukoneen 
siirtokustannuksia Veikkolan ja keskustan välillä. Siirtokustannukset ovat 
olleet viime vuosina keskimäärin 19 000–32 000 euroa vuodessa. Toisen 
latukoneen hankinnan edellytyksissä on kuitenkin huomioitava latukoneen 
säilytys Veikkolassa. Tällä hetkellä urheilupuistossa tai sen välittömässä 
läheisyydessä ei ole latukoneelle varastotilaa. Veikkolan yleisurheilukentän 
perusparantamisen suunnittelun yhteydessä latukoneen varastoinnille on 
osoitettu paikkavaraus urheilupuiston alueelle, jolloin latukoneen 
kertainvestoinnin lisäksi tarvittaisiin määräraha varastotilan rakentamiselle. 

  
 Koiralatu 
  
 Osana selvitystyötä kartoitettiin koiraladun toteuttamisen edellytykset ja 

mahdollisuudet. Koiraladun toteuttamisessa on huomioitava useita 
turvallisen ladun käyttöä tukevia määrityksiä. Tarkoituksenmukainen 
koiralatu on riittävän leveä (minimissään viisi metriä) sekä latu tulisi olla 
valaistu, joka mahdollistaisi sekä vapaan että perinteisen hiihtotyylin. 
Koiraladun on suotavaa olla suhteellisen tasainen, sillä jyrkät mäet ja 
mutkat ovat vaativia koiran kanssa hiihtämisessä. Koiraladulla tulee olla 
lisäksi hyvä opastus, roska-astioita sekä pysäköintipaikkoja kauempaa 
tulevien koirakkojen sekä myös muiden ladunkäyttäjien käyttöön. Lisäksi 
koiraladulle tulee määritellä ns. ”koirienkäyttöajat” (esim. kahtena päivänä/ 
viikko, aamu- tai ilta-aikaan jne.). Käyttö voidaan määritellä myös siten, 
että koirahiihtäjät voivat käyttää latua milloin tahansa. 

  
 Selvitystyön yhteydessä todettiin, että nykyisten kunnan ylläpitämien 

latujen yhteyteen koiraladun toteuttaminen on haastavaa. Laajakallion latu 
olisi nykyisistä reiteistä soveltuvin, mutta kohteessa ei ole nykyisellään 
pysäköintialuetta eikä valaistusta. Koiraladun toteuttamisen edellytyksenä 
on myös ladun ylläpidon lisääntynyt tarve, jolloin ylläpitoon tarvitaan lisää 
henkilöstöresurssia sekä määrärahaa nykyisiin vuosittaisiin ylläpidon 
kustannuksiin. Määrärahan suuruus riippuu pitkälti siitä, kuinka laaja käyttö 
ladulle asetettaisiin.  
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 Tekolumilatu 
  
 Tekolumiladun toteuttamista Jerikonmäkeen selvitettiin yhdessä 

kolmannen sektorin toimijan sekä paikallisen talviliikunnan yrittäjän kanssa. 
Selvityksessä ilmeni, että paikallinen yrittäjä keskittyy yrityksensä 
tarjoaman talviliikunnan palvelun toteuttamiseen ja kehittämiseen. Lisäksi 
kolmannen sektorin toimijan kanssa käydyissä keskusteluissa selvisi, ettei 
kolmannen sektorin toimijalla ole mahdollisuuksia osallistua tekolumiladun 
toteuttamiseen. Tekolumiladun toteuttaminen ja ylläpitäminen vaatii 
taustalle toimijan, jolla on siihen osoitetut määrärahat kertainvestointeihin 
sekä määräraha vuosittaisiin kustannuksiin, tarvittavat henkilöstöresurssit 
sekä tarvittava muu kalusto.  

  
 Tekolumiladun toteutuksen yhtenä edellytyksenä on myös 

ympäristövaikutusten huomioiminen. Vesivarojen käyttö, erityisesti 
vedenotto luonnon vesistä vaatii vesiluvan käsittelyn sekä lisäksi tulee 
selvittää mahdolliset haitat paikallisille ekosysteemeille, kuten vesistöjen 
kalakannoille. 

  
 Tekolumiladun kustannuksia selvitettiin noin kahden (2) kilometrin 

mittaisen ladun osalta. Tekolumiladun kertainvestoinnit (muun muassa 
kaksi lumitykkiä sekä niihin liittyvä oheiskalusto, sähkön saannin 
edellytykset, latukone sekä yhden, vakituisen työntekijän 
henkilöstöresurssi) ovat yhteensä noin 400 000 euroa. Tämän lisäksi tulee 
huomioida muut mahdolliset kertainvestoinnit esimerkiksi valaistuksen 
kehittämiseen ja pysäköintialueen toteuttamiseen. Lisäksi tekolumiladun 
ylläpito vaatii vuosittaisiin liikuntapaikkojen ylläpidon määrärahoihin noin 
100 000 euron lisäyksen, jolla katetaan muun muassa henkilöstökulut, 
lumen siirtämisen kustannukset ladun eri osiin sekä sähkön kulutuksen.  

 
 Yhteenveto 
  
 Selvitystyö osoittaa, että nykyinen Kirkkonummen kunnan latuverkosto on 

saavutettava, mutta verkosto on kilometrimäärältään pieni ja pirstaleinen. 
Talviliikunnan olosuhteet ovat tällä hetkellä Kirkkonummella erittäin säistä 
riippuvaisia, ja joinain vuosina talviliikkuminen mahdollisuudet ovat olleet 
hyvin rajalliset. Latuverkoston kehittäminen tukisi kuntastrategian tavoitetta 
edistää asukkaiden aktiivista elämäntapaa ja ympärivuotista liikkumista.  

  
 Selvitystyön perusteella nykyisillä resursseilla ja kunnan maaomaisuudella 

latuverkoston kehittäminen ei ole suoraan mahdollista. Latuverkoston 
laajentaminen edellyttää maanhankintaa tai yhteistyötä maanomistajien 
sekä muiden ulkopuolisten toimijoiden kanssa, mikä puolestaan vaatii 
määrärahoja ja lisää henkilöstöresursseja mahdollisiin jatkoselvityksiin ja 
yhteistyöhön.  

 
 Latuverkoston kehittämisessä tulee huomioida kertaluonteiset investoinnit 

ja vaikutukset nykyisten liikunta- ja virkistysalueiden ylläpitoon. Verkoston 
laajentaminen edellyttää vuosittaisia määrärahoja sekä riittäviä 
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henkilöstöresursseja ylläpidon toteuttamiseen. Mikäli latujen ylläpito 
ulkoistetaan, tarvitaan myös resursseja sopimusten valmisteluun ja 
seurantaan. Kunnan tulisi laatia selkeät periaatteet, joiden mukaan 
sopimuskumppanit voivat toteuttaa ja ylläpitää latuverkostoa, ja varata 
vuosittainen määräraha sopimusten toteuttamiseksi. 

  
 Kirkkonummen kunnan liikunta- ja virkistysalueiden investoinnit 

suunnitellaan viiden (5) vuoden suunnittelulistalle. Kunnanvaltuuston 
18.11.2024 hyväksymässä vuoden 2025 talousarviossa on varattu 
määräraha Jerikonmäen kuntoradan/ latuverkoston perusparantamisen 
suunnitteluun sekä tekolumiladun edellytysten lisäselvittämiseen. 
Suunnittelun edetessä alueen kehittämisen kustannukset sekä 
kustannusvaikutukset vuosittaiseen ylläpidon määrärahaan tarkentuvat.  

 
 On tärkeää, että tulevaisuudessa kunnassa tehdään strategisia valintoja 

siitä, millaisiin kehittämistoimenpiteisiin talviolosuhteissa panostetaan, jotta 
investointien vaikutukset kohdentuvat parhaalla mahdollisessa tavalla 
kuntalaisten liikkumiseen. 

 
Kunnanvaltuusto 12.12.2022 § 115 
1346/12.04.02/2022 
 Kunnanvaltuuston kokouksessa 12.12.2022 jätettiin seuraava 

valtuustoaloite: 
 
 ”Hiihtokausi on jälleen alkanut, mutta kirkkonummelaiset joutuvat jälleen 

matkustamaan naapurikuntiin päästäkseen pidemmälle laturetkelle. 
Kirkkonummella on useita kunnan ylläpitämiä lyhyitä latuja, joista suurin 
osa on noin 1-3 km pitkiä sekä kaksi latua, jotka ovat pisimmillään 5-6km. 
Kunnassa on myös yksityisten henkilöiden, golfkeskusten sekä 
kyläyhdistyksen ylläpitämiä latuja, mutta niiden ylläpito perustuu näiden 
tahojen hyväntahtoisuuteen ja satunnaisiin mahdollisuuksiin. 

 
 Hiihdolla tiedetään olevan terveyttä ja hyvinvointia edistäviä vaikutuksia. 

Luonnon virkistyskäytön inventoinnissa todetaan, että Suomessa 15 - 80 -
vuotiaista henkilöistä 1.2 miljoonaa eli noin 30% ilmoittaa harrastavansa 
maastohiihtoa. Tämä mahdollistuu ainoastaan, jos on latu. 

 
 Pitkän ladun helppo saavutettavuus olisi tärkeä, mikä toteutuukin jo hyvin 

lyhyissä laduissa. Kunnan ylläpitämä pitkä latu voisi olla esimerkiksi 
Keskusmetsässä, jossa on aikanaan ollutkin latu. Tai lähteä Jokirinteen 
koululta kohti Humaljärveä. 

 
 Me allekirjoittaneet kunnanvaltuutetut haluamme selvityksen, minne 

kuntaan voisi toteuttaa pidemmän ladun sekä arvion sen 
toteuttamiskustannuksista. Lisäksi haluamme selvityksen, miten tukea 
yksityisiä ladun tekijöitä, jotta he tekevät latuja myös jatkossa. 

 
 Luettelo Kirkkonummen kunnan ylläpitämistä laduista ja niiden 

hoitoluokitukset: 
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 Sundet 2.8km III 
 Jerikonmäki 6,2 km I 
 Kantvik valaistu 1,1 km II 
 Gesterbyn koulukeskus 1,9 km II 
 Kyrkvalla 1.7km II 
 Laajakallio 1.9km III 
 Neidonkallion metsätie 3.5km II 
 Sundet 2.8 km III 
 Framnäs 0,9 km III 
 Bobäck 2.5 km III 
 Veikkolan urheilupuisto 0,4 - 5 km valaistu I 
 Masalan kuntorata valaistu 1.8 km I  
 
 Joitain yksityisten yllläpitämä latuja Kirkkonummella: 
 Peuramaalla golfkentällä, Mats Wiknerin latu Gunnarsbyn pelloilla 

Masagårdin (Stor Åkern) pelto, Sepänkylän Gesterbyn väliset pellot, 
golfkentillä esim. Peuramaalla ja Kurk-golfissa ja Wohls-gårdin viereisellä 
pellolla. Näiden latujen olemassa olo on täysin yksityisten 
hyväntahtoisuuden ja voimavarojen varassa. 

 
 Minna Hakapää, Antti Kilappa, Noora Piili ja Antti Salonen”. 
 
 Aloitteen allekirjoittivat Minna Hakapään, Antti Kilapan, Noora Piilin ja Antti 

Salosen lisäksi seuraavat valtuutetut ja varavaltuutetut: Hannu Valtanen, 
Marko Kari, Matti Kaurila, Liisa Kosonen, Kim Åström, Kari Virtanen, Timo 
Haapaniemi, Jani Ekman, Jussi Määttä, Urho Blom, Hans Hedberg, Ulf 
Kjerin, Jenny Mäkinen, Anna Aintila, Tony Björk, Linda Basilier, Stefan 
Gustafsson, Martin Valtonen, Kim Liljequist, Aku Leijala, Tuovi Ronkainen, 
Sini Felipe, Tero Suominen, Elina Kärkimaa ja Henri Annila. 

 
Päätös Kunnanvaltuusto lähettää valtuustoaloitteen kunnanhallitukselle 

valmisteltavaksi. 
 
 
Kunnanvaltuusto 30.01.2023 § 8 
56/10.03.01.02/2023 
 
Päätös Kunnanvaltuusto toimittaa valtuustoaloitteen kunnanhallitukselle 

valmisteltavaksi. 
 
Selostus Valtuutettu Markus Myllyniemi (Vihreät) jätti kunnanvaltuuston 

kokouksessa 30.1.2023 seuraavan aloitteen: 
 
 ” Kirkkonummella on Suomen Kennelliiton arvioiden mukaan 

rekisteröityneenä noin 10 000 koiraa ja noin 4000 koiranomistajaa. Moni 
koiranomistaja harrastaa koiriensa kanssa aktiivisesti ja hyödyntää samalla 
myös kunnan tarjoamia virkistys- ja urheilumahdollisuuksia. Talvisin näitä 
liikuntamahdollisuuksia on kuitenkin selkeästi vähemmän kuin kesällä. 
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 Moni Kirkkonummen lähikunta tarjoaa koiranomistajille talvisin 
mahdollisuuden liikkua koirahiihtoladuilla, joilla koirat voivat juosta ihmisen 
rinnalla hiihdon aikana. Koirahiihtolatuja löytyy naapurikunnistamme muun 
muassa Espoossa Oittaalta ja Lohjan Harjulta. Oittaalla koirahiihtäjien 
käytössä tietty 1,1 kilometrin pituinen hiihtolenkki ympäri vuorokauden, kun 
taas Lohjalla koiransa kanssa hiihtäjät saavat käyttää koko Harjun 6,6 
kilometriä pitkää latua tietyn aika- ja viikonpäivärajoituksen puitteissa. 
Koirahiihtoon soveltuvat ladut ovat hyvin suosittuja, ja sellaiselle on 
kuntalaispalautteen perusteella tilausta myös Kirkkonummella. 

 
 Koiralatu voitaisiin toteuttaa Kirkkonummelle jonkin olemassa olevan ladun 

yhteyteen tai tietylle osuudelle asentamalla roskalaatikoita ladun siisteyden 
varmistamiseksi. Toinen vaihtoehto olisi seurata Lohjan esimerkkiä ja 
varata olemassa oleva rata koirahiihtäjien käyttöön tiettyinä viikonpäivinä 
ilta-aikaan tai muuten, kun latu ei ole kovalla käytöllä. Oli vaihtoehto kumpi 
tahansa, koiraladun perustamiskustannukset eivät olisi merkittävät. 

 
 Me allekirjoittaneet esitämmekin, että Kirkkonummelle toteutetaan koiralatu 

esimerkiksi edellä mainituin tavoin kuitenkin hyödyntäen jo olemassa 
olevia hiihtolatuja. 

 
 Markus Myllyniemi” 
 
 Aloitteen allekirjoitti Markus Myllyniemen lisäksi seuraavat valtuutetut: 

Vihreä valtuustoryhmä: Maarit Orko, Elina Kärkimaa, Krista Petäjäjärvi, 
Sanni Jäppinen, Reetta Hyvärinen, Saara Huhmarniemi, Ronja Karkinen, 
Johanna Fleming, Sini Felipe, Katja Juuti ja Noora Piili. 

 
Kunnanvaltuusto 04.03.2024 § 25 
230/10.03.01.02/2024 
 
Päätös Kunnanvaltuusto lähettää valtuustoaloitteen kunnanhallitukselle 

valmisteltavaksi. 
 
Selostus Matti Kaurila, Timo Haapaniemi, Kim Åström, Liisa Kosonen ja Kari 

Virtanen jättivät kunnanvaltuuston kokouksessa 4.3.2024 seuraavan 
aloitteen: 

 
 Me valtuustoaloitteen allekirjoittaneet valtuutetut ja varavaltuutetut 

haluamme edistää hiihtomahdollisuuksia Kirkkonummella. Pyydämme 
seuraavien toimenpiteiden selvittämistä ja mahdollisia tarvittavia päätöksiä 
ennen tulevaa hiihtokautta 2024-25: 

 
 - Latukoneen hankinta. Esitämme, että vuoden 2025 

talousarvioehdotukseen otetaan mukaan toisen latukoneen hankinta 
kuntaan. Kun latukoneita on kaksi, ei aikaa ja rahaa mene koneen siirtoon 
esim. Jerikonmäen ja Veikkolan välillä. Tällöin aikaa jää enemmän 
laadukkaampien latujen tekemiseen, jolloin myös myöhempi latuverkkojen 
laajentaminen on mahdollista. Ongelmana on myös se, että kun ainoa 
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latukone on rikki sesonkiaikana esim. hiihtolomaviikolla, ei tarvittavia 
latujen kunnostuksia saada tehtyä ajallaan. 

 
 - Pyydämme selvittämään myös sitä, että kunta yhteistyössä Peuramaan 

laskettelukeskuksen yrittäjän kanssa selvittää mahdollisuutta hyödyntää 
Peuramaan laskettelukeskuksen lumetusjärjestelmää ja kalustoa 
tekolumiladun tekemistä varten Peuramaan laskettelukeskuksen 
yhteyteen. Mikäli edellä mainittu on mahdollista, huomioidaan mahdollinen 
määrärahan tarve vuoden 2025 talousarvioehdotuksessa. 

 
 - Kunta vuokratessaan peltoja pidättää itsellään oikeuden omistamilleen 

pelloille tehdä moottorikelkoin itse tai sopimuskumppanin avulla latuja. 
 
 Aloitteen oli Matti Kaurilan, Timo Haapaniemen, Kim Åströmin, Liisa 

Kososen ja Kari Virtasen lisäksi allekirjoittaneet seuraavat valtuutetut ja 
varavaltuutetut: Jussi Määttä, Hannu Valtanen, Marko Kari, Jani Ekman, 
Ville Salminen, Urho Blom, Minna Hakapää, Antti Kilappa, Noora Piili, Antti 
Salonen, Tero Suominen, Ari Harinen, Jerri Kämpe-Hellenius, Aku Leijala, 
Kim Liljequist, Maarit Orko, Krista Petäjäjärvi, Anna Sahiluoma, Martin 
Valtonen, Arttu Lankinen, Jani Kähkönen, Anna-Mari Toikka, Minna 
Hakapää, Piia Aallonharja, Johanna Fleming, Josephine Frimodig, Stefan 
Gustafsson, Johanna Järvinen, Patrik Lundell ja Miisa Jeremejew. 

 
  
Oheismateriaali / tilläggsmaterial 
S-VL 12.12.2024 oheismateriaali_Valtuustoaloite 17_2022 Pitkä hiihtolatu Kirkkonummelle 
S-VL 12.12.2024 oheismateriaali_Valtuustoaloite 1_2023 Koiraladun toteuttaminen Kirkkonummelle 
S-VL 12.12.2024 oheismateriaali_Valtuustoaloite 2_2024 Kirkkonummen hiihtomahdollisuuksien 
parantamiseksi 
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Vastaus valtuustoaloitteeseen 5/2024: Maksuttoman toisen asteen säilyttäminen 
Kirkkonummella 
Kunnanvaltuusto 03.02.2025 § 16     
414/12.01.02/2024  
 

 
Päätösehdotus    
 Kunnanhallitus antaa sivistys- ja vapaa-aikalautakunnan  selostusosan 

mukaisen vastauksen valtuustoaloitteeseen 5/2024: Maksuttoman toisen 
asteen säilyttäminen Kirkkonummella ja esittää kunnanvaltuustolle, että 
valtuusto pitää vastausta riittävänä ja aloitetta loppuun käsiteltynä. 

 
 
Päätös Kunnanvaltuusto päätti yksimielisesti ehdotuksen mukaisesti. 
 
 
 
Päätöshistoria 
 
Kunnanhallitus 20.01.2025 § 17   
  
Valmistelija Opetusjohtaja Astrid Kauber  
 Opetuspäällikkö Ulrika Willför-Nyman  
 etunimi.sukunimi@kirkkonummi.fi, puh. 09 29671 (vaihde) 
 

 
Päätösehdotus Kunnanjohtaja Sailas Virpi 

 
 Kunnanhallitus päättää antaa sivistys- ja vapaa-aikalautakunnan  

selostusosan mukaisen vastauksen valtuustoaloitteeseen 5/2024: 
Maksuttoman toisen asteen säilyttäminen Kirkkonummella ja esittää 
kunnanvaltuustolle, että valtuusto pitää vastausta riittävänä ja aloitetta 
loppuun käsiteltynä. 

 
 
Päätös Kunnanhallitus päätti yksimielisesti ehdotuksen mukaisesti. 
 
 
Sivistys- ja vapaa-aikalautakunta 12.12.2024 § 91   
  
Valmistelija Opetusjohtaja Astrid Kauber  
 Opetuspäällikkö Ulrika Willför-Nyman  
 etunimi.sukunimi@kirkkonummi.fi, puh. 09 29671 (vaihde) 

 
 

Päätösehdotus Sivistysjohtaja Ikonen Eeva-Kaisa 
 

 Sivistys- ja vapaa-aikalautakunta päättää antaa selostusosan mukaisen 
vastauksen valtuustoaloitteeseen 5/2024: Maksuttoman toisen asteen 

mailto:etunimi.sukunimi@kirkkonummi.fi
mailto:etunimi.sukunimi@kirkkonummi.fi
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säilyttäminen Kirkkonummella ja esittää kunnanhallitukselle ja edelleen 
kunnanvaltuustolle, että valtuusto pitää vastausta riittävänä ja aloitetta 
loppuun käsiteltynä. 

 
Päätös Sivistys- ja vapaa-aikalautakunta päätti päätösehdotuksen mukaisesti. 
 
Tiedoksi -  
 
Selostus Kirkkonummen Vihreä valtuustoryhmä jätti kunnanvaltuuston kokouksessa 

29.4.2024 seuraavan valtuustoaloitteen:  
 " Eduskunnan kehysriihessä tehtiin esitys maksuttoman toisen asteen 
rajaamisesta sen vuoden loppuun, kun opiskelija täyttää 18 vuotta. Päätös 
tarkoittaisi sitä, että muun muassa oppimateriaalien, ylioppilaskokeiden ja 
ammatillisen puolen työvälineiden hinta voi siirtyä nuoren itsensä 
maksettavaksi kesken opintojen. Monimutkaisuuden lisäksi malli on 
eriarvoistava: oppimateriaaleista koituvat lisäkulut osuvat erityisesti niihin 
nuoriin ja perheisiin, joihin myös asumistuen ja muun sosiaaliturvan 
leikkaukset ovat jo kohtuuttomasti osuneet.  
 
Riskinä on, että maksullisuuden alkaessa opinnot keskeytetään erityisen 
herkässä ikävaiheessa toisen asteen opintojen ollessa kesken. Tämä ei 
palvele tavoitetta nostaa Suomen koulutustasoa, eikä etenkään vähennä 
nuorten syrjäytymisriskiä, pahoinvointia tai mielenterveyskriisiä.  
Me allekirjoittaneet esitämme, että riippumatta siitä, miten hallituksen 
toimet käytännössä tulevat vaikuttamaan, Kirkkonummi säilyttää toisen 
asteen maksuttomana nykyisen mallin mukaisesti toisen asteen tutkinnon 
suorittamisen loppuun asti tai sen kalenterivuoden loppuun asti, kun 
opiskelija täyttää 20 vuotta.  
 
Hallituksessa on päätetty, että hallituksen kehysriihessä päättämää toisen 
asteen koulutuksen oppimateriaalien maksuttomuuden rajausta ei 
toteuteta. (Opetus- ja kulttuuriministeriö, tiedote 23.9.2024)  

 
  
 
 
  
Oheismateriaali / tilläggsmaterial 

S-VL 12.12.2024 oheismateriaali_Valtuustoaloite 5_2024 Maksuttoman 
toisen asteen säilyttäminen Kirkkonummella 

https://okm.fi/-/okm-n-talousarvioesitys-8-45-miljardia-euroa-vuodelle-2025
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Vastaus valtuustoaloitteeseen 6/2024: Kirkkonummen torjuttava maksuttoman toisen asteen 
koulutuksen romuttaminen 
Kunnanvaltuusto 03.02.2025 § 17     
415/12.01.02/2024  
 
 
Päätösehdotus    
 Kunnanhallitus antaa sivistys- ja vapaa-aikalautakunnan selostusosan 

mukaisen vastauksen valtuustoaloitteeseen 6/2024: Kirkkonummen 
torjuttava maksuttoman toisen asteen koulutuksen romuttaminen ja esittää 
kunnanvaltuustolle, että valtuusto pitää vastausta riittävänä ja aloitetta 
loppuun käsiteltynä. 

 
 
 
Päätös Kunnanvaltuusto päätti yksimielisesti ehdotuksen mukaisesti. 
 
 
 
Päätöshistoria 
 
Kunnanhallitus 20.01.2025 § 18   
  
Valmistelija Opetusjohtaja Astrid Kauber  
 Opetuspäällikkö Ulrika Willför-Nyman  
 etunimi.sukunimi@kirkkonummi.fi, puh. 09 29671 (vaihde) 
 

 
Päätösehdotus Kunnanjohtaja Sailas Virpi 

 
 Kunnanhallitus päättää antaa sivistys- ja vapaa-aikalautakunnan 

selostusosan mukaisen vastauksen valtuustoaloitteeseen 6/2024: 
Kirkkonummen torjuttava maksuttoman toisen asteen koulutuksen 
romuttaminen ja esittää kunnanvaltuustolle, että valtuusto pitää vastausta 
riittävänä ja aloitetta loppuun käsiteltynä 

 
 
Päätös Kunnanhallitus päätti yksimielisesti ehdotuksen mukaisesti. 
 
 
Sivistys- ja vapaa-aikalautakunta 12.12.2024 § 92   
  
Valmistelija Opetusjohtaja Astrid Kauber  
 Opetuspäällikkö Ulrika Willför-Nyman  
 etunimi.sukunimi@kirkkonummi.fi, puh. 09 29671 (vaihde) 
  

 
Päätösehdotus Sivistysjohtaja Ikonen Eeva-Kaisa 
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mailto:etunimi.sukunimi@kirkkonummi.fi


 

 

Kirkkonummen kunta 
Kunnanvaltuusto 

Pöytäkirja 1  62/69 

  

 

 Sivistys- ja vapaa-aikalautakunta päättää antaa selostusosan mukaisen 
vastauksen valtuustoaloitteeseen 6/2024: Kirkkonummen torjuttava 
maksuttoman toisen asteen koulutuksen romuttaminen ja esittää 
kunnanhallitukselle ja edelleen kunnanvaltuustolle, että valtuusto pitää 
vastausta riittävänä ja aloitetta loppuun käsiteltynä.  

 
Päätös Sivistys- ja vapaa-aikalautakunta päätti päätösehdotuksen mukaisesti. 
 
Tiedoksi - 
 
Selostus Sosiaalidemokraattinen valtuustoryhmä / Sini Felipe, Tuovi Ronkainen, Ari 

Harinen ja Tero Suominen jättivät kunnanvaltuuston kokouksessa 
29.4.2024 seuraavan valtuustoaloitteen:  

   
Orpon hallitus päätti huhtikuun 2024 kehysriihessä useista merkittävistä 
suomalaisen hyvinvointivaltion heikennyksistä. Erityisen haitallinen 
leikkaus on koulutuksen järjestäjiäkin koskettava päätös rajoittaa toisen 
asteen opiskelijoiden maksuttomia oppimateriaaleja ja 
ylioppilastutkintomaksuja sen vuoden loppuun, jolloin opiskelija täyttää 18 
vuotta.  

   
Maan hallituksen päätös romuttaa maksuttoman ja yhdenvertaisen 
mahdollisuuden suorittaa toisen asteen koulutus. Toimenpiteellä 
tavoitellaan vain 12 miljoonan euron vuosittaista säästöä valtakunnallisesti, 
mutta toteutuessaan se lisää nuorten ja perheiden eriarvoisuutta. Vuoden 
2022 Lukiolaisbarometrin mukaan maksuttomien oppimateriaalien 
tarjoaminen on lisännyt lukiokoulutukseen hakeutumista erityisesti niiden 
opiskelijoiden kohdalla, joiden vanhemmista kumpikaan ei ole 
korkeakoulutettu, vähintään toinen vanhemmista on työtön tai joiden 
äidinkieli ei ole suomi. Toiseen asteen tutkinnon suorittamisella on myös 
selvä vaikutus myöhempään sijoittumiseen työmarkkinoille. Hallituksen 
esitys kohdistuu siis nimenomaisesti jo valmiiksi heikommassa asemassa 
oleviin nuoriin ja perheisiin lisäten eriarvoisuutta kaikkialla Suomessa. 
Päätetyllä koulutusleikkauksella saavuttaisiin vain minimaalista julkisen 
talouden säästöä ja se lisäisi nuorten eriarvoisuutta sekä kaventaisi 
vähintään osan nuorista tulevaisuuden mahdollisuuksia.  

   
Lisäksi säästö on Kirkkonummen näkökulmasta toteuttamiskelvoton. 
Esimerkiksi oppikirjojen, erilaisten opetusvälineiden ja tietokoneiden 
kerääminen pois opiskelijoilta sekä e-kirjalisenssien katkaiseminen kesken 
abiturienttivuotta tai opintojen loppurutistusta on arkijärjen vastaista ja 
erittäin haastavaa toteuttaa. Se myös lisäisi jo entisestään kuormittuneen 
opetushenkilöstön työkuormaa. Pahimmassa tapauksessa 
oppimateriaalien maksullisuudella olisi myös vaikutusta opinnoissa 
menestymiseen ja tutkinnon valmistumiseen. Vaihtoehtoisesti lukuisten 
pienten laskujen ym. maksujen laskuttaminen nuorilta opiskelijoilta 
aiheuttaa lisää hallintotaakkaa sekä -kuluja kunnille.  

   
Kirkkonummen vasta hyväksytyssä kuntastrategiassa todetaan: "Olemme 
vahva sivistyskunta, jossa varhaiskasvatus, opetus ja koulutus ovat 
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arvostettuja. Edistämme elinikäisen oppimisen kulttuuria, joka innostaa 
asukkaita kehittämään itseään ja liittymään osaksi yhteisöä." Kirkkonummi 
profiloituu sivistyskuntana. Aidosti maksuttoman toisen asteen 
romuttaminen sotii tätä vastaan.  

   
Valtuutetuille kuuluvaa aloiteoikeutta käyttäen sosialidemokraattinen 
valtuustoryhmä esittää, että:  

   
1)     Kirkkonummen edunvalvonnan tavoitteeksi asetetaan valtioon 

vaikuttaminen, jotta päätetty koulutusleikkaus perutaan asian 
jatkovalmistelussa yllä mainituilla perusteilla  

   
  ja  
   

2)     Kirkkonummi päättää selvittää eri keinot turvata aidosti maksuton ja 
yhdenvertainen toisen asteen koulutus oppivelvollisuutta suorittaville 
asukkailleen kustantamalla yli 18-vuotiaiden toisen asteen 
oppimateriaalit, mikäli valtio toteuttaa koulutusleikkauksen.  

   
Hallituksessa on päätetty, että hallituksen kehysriihessä päättämää toisen 
asteen koulutuksen oppimateriaalien maksuttomuuden rajausta ei 
toteuteta. (Opetus- ja kulttuuriministeriö, tiedote 23.9.2024)  

 
  
Oheismateriaali / tilläggsmaterial 
S-VL 12.12.2024 oheismateriaali_Valtuustoaloite 6_2024 Kirkkonummen torjuttava maksuttoman 
toisen asteen koulutuksen romuttaminen 

https://okm.fi/-/okm-n-talousarvioesitys-8-45-miljardia-euroa-vuodelle-2025
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Valtuustoaloite 1/2025: Aloite maksuttomien kuukautisvälineiden tarjoamisesta nuorille ja 
vähävaraisille Kirkkonummella 
Kunnanvaltuusto 03.02.2025 § 18     
100/06.01.03/2025  
 
   
   
 
 
Päätös Kunnanvaltuusto toimittaa valtuustoaloitteen kunnanhallitukselle 

valmisteltavaksi. 
 
 
Selostus Anja Presnukhina jätti kunnanvaltuuston kokouksessa 3.2.2025 seuraavan 

valtuustoaloitteen maksuttomien kuukautisvälineiden tarjoamisesta nuorille 
ja vähävaraisille Kirkkonummella: 

 
”Kuukautisvälineiden puute koskee monia ihmisiä Suomessa. kuukautiset 
ovat edelleen monelle tabu eikä kuukautisiin liittyvistä asioista keskustella 
riittävän avoimesti. Julkinen sektori voisi tukea kuukautisterveyttä 
tarjoamalla suojia ja helposti saatavilla olevaa tietoa nykyistä paremmin. 
 
Plan International Suomen keväällä 2023 julkaiseman tiedon mukaan jopa 
14 prosenttia suomalaisista elää kuukautisköyhyydessä. 15-24 -vuotiaiden 
ikäryhmästä kuukautisköyhyys koskettaa jopa 72 prosenttia. 
 
Vähävaraiselle ihmiselle kuukautisvälineisiin kuluva summa voi muodostaa 
merkittävän osan kuukauden tai viikon budjetista. Terveyssiteet ja tamponit 
maksavat käyttäjälle kuukaudessa muutamasta eurosta yli kymmeneen 
euroon. Kestosuojat, kuten kestositeet ja kuukupit, tulevat pitkällä 
aikavälillä halvemmiksi, mutta ovat ostohetkellä kalliita. Kenenkään ei tulisi 
joutua valitsemaan käyttääkö rahansa ruokaan vai kuukautisvälineisiin. 
 
Kuukautisköyhyyteen puuttumisesta on olemassa esimerkkejä maailmalta 
ja Suomesta. Esimerkiksi Skotlanti on päättänyt tarjota maksuttomia 
terveyssiteistä ja tamponeja niitä tarvitseville. Suomessa Helsinki on 
päättänyt aloittaa kuukautissuojien jakamisen oppilaitoksissa. 
 
Kirkkonummen tulee seurata Helsingin esimerkkiä kuukautisköyhyyteen 
liittyvän tabun rikkomisessa ja turvata kaikille oikeus hyviin kuukautisiin 
taloudellisista resursseista riippumatta. Maksuttomia kuukautisvälineitä 
tulisi olla tarjolla kouluissa, terveyskeskuksissa ja sosiaalipalveluissa, jotta 
ne ovat helposti ihmisten saatavilla. Samalla voidaan edistää 
gynekologista terveyttä tarjoamalla tietoa kuukautisista ja gynekologisista 
sairauksista. 
 
Me allekirjoittaneet valtuutetut pyydämme että Kirkkonummi selvittää 
mahdollisuutta tarjota maksuttomia kuukautisvälineitä sekä saavutettavaa 
tietoa kuukautisista nuorille ja muille niitä tarvitseville. Suojien tulee olla 
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satavilla niin, ettei niitä tarvitsevan sukupuoli tule suojia noutaessa 
kyseenalaistetuksi. 
 
Kirkkonummella 3.2.2025” 
 
Valtuustoaloitteen allekirjoittivat Anja Presnukhina, Maarit Orko, Sanni 
Jäppinen, Kari Saari, Saara Huhmarniemi, Reetta Hyvärinen, Minna 
Hakapää, Anna-Mari Toikka, Ville Salminen, Tuovi Ronkainen, Sini Felipe, 
Kati Kaihlaranta, Johanna Fleming, Ronja Karkinen, Martin Valtonen, 
Mathilda Björkqvist, Jenny Mäkinen ja Patrik Lundell. 

 
  
 
  
Oheismateriaali / tilläggsmaterial 

Valtuustoaloite, Kv 3.2.2025 
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Muutoksenhakuohje koskee pykäliä: § 1, § 2, § 18 

 

Muutoksenhakukielto 

Päätökseen, joka koskee vain asian valmistelua tai täytäntöönpanoa, ei saa 
kuntalain 136 §:n mukaan hakea muutosta. 
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Muutoksenhakuohje koskee pykäliä: § 3, § 4, § 5, § 6, § 7, § 8, § 9, § 10, § 11, § 12, § 13, § 14, 
§ 15, § 16, § 17 

 

Kunnallisvalitus 

Kunnallisvalitusohje kunnanvaltuuston päätöksestä Helsingin hallinto-oikeudelle  

Tähän päätökseen haetaan muutosta valittamalla. Päätökseen saa hakea muutosta se, johon 
päätös on kohdistettu tai jonka oikeuteen, velvollisuuteen tai etuun päätös välittömästi vaikuttaa 
(asianosainen), sekä kunnan jäsen. 

 

Valitusviranomainen 
Muutosta päätökseen haetaan Helsingin hallinto-oikeudelta. 

Valitusaika 
Valitus on tehtävä 30 päivän kuluessa päätöksen tiedoksisaannista. 

Tiedoksisaanti 
Asianosaisen katsotaan saaneen päätöksestä tiedon, jollei muuta näytetä, seitsemän päivän 
kuluttua kirjeen lähettämisestä. Käytettäessä tavallista sähköistä tiedoksiantoa asianosaisen 
suostumuksella katsotaan asianosaisen saaneen tiedon päätöksestä kolmantena päivänä viestin 
lähettämisestä, jollei muuta näytetä. 

Käytettäessä todisteellista tiedoksiantoa katsotaan asianosaisen saaneen päätöksen tiedoksi 
saantitodistuksen osoittamana aikana tai erilliseen tiedoksisaantitodistukseen merkittynä aikana. 

Kunnan jäsenen katsotaan saaneen päätöksestä tiedon seitsemän päivän kuluttua siitä, kun 
pöytäkirja on nähtävänä yleisessä tietoverkossa. 

Tiedoksisaantipäivää tai sitä päivää, jona päätös on asetettu nähtäväksi, ei oteta lukuun 
muutoksenhakuaikaa laskettaessa. Jos määräajan viimeinen päivä on pyhäpäivä, 
itsenäisyyspäivä, vapunpäivä, joulu- tai juhannusaatto tai arkilauantai, valituksen saa tehdä 
ensimmäisenä arkipäivänä tämän jälkeen. 

Kunnallisvalituksen perusteet 
Kunnallisvalituksen saa tehdä sillä perusteella, että 
 - päätös on syntynyt virheellisessä järjestyksessä, 
 - päätöksen tehnyt viranomainen on ylittänyt toimivaltansa tai 
 - päätös on muuten lainvastainen. 

Valittajan tulee esittää valituksen perusteet valitusviranomaiselle ennen valitusajan päättymistä. 
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Valituskirjelmän sisältö 
Valitus on tehtävä kirjallisesti. Myös sähköinen asiakirja täyttää vaatimuksen kirjallisesta muodosta. 

Valituksessa, joka on osoitettava valitusviranomaiselle, on ilmoitettava: 
- päätös, johon haetaan muutosta 
- miltä kohdin päätökseen haetaan muutosta ja mitä muutoksia siihen vaaditaan tehtäväksi 
- perusteet, joilla muutosta vaaditaan. 

Valituksessa on ilmoitettava valittajan nimi ja kotikunta. Jos valittajan puhevaltaa käyttää hänen 
laillinen edustajansa tai asiamiehensä tai jos valituksen laatijana on joku muu henkilö, valituksessa 
on ilmoitettava myös tämän nimi ja kotikunta. 

Valituksessa on lisäksi ilmoitettava postiosoite, puhelinnumero ja muut tarvittavat yhteystiedot. Jos 
valitusviranomaisen päätös voidaan antaa tiedoksi sähköisenä viestinä, yhteystietona pyydetään 
ilmoittamaan myös sähköpostiosoite. 

Valittajan, laillisen edustajan tai asiamiehen on allekirjoitettava valitus. 

Valituskirjelmään on liitettävä 
- päätös, johon haetaan muutosta valittamalla, alkuperäisenä tai jäljennöksenä 
- todistus siitä, minä päivänä päätös on annettu tiedoksi tai muu selvitys valitusajan alkamisen 
ajankohdasta, 
- asiakirjat, joihin valittaja vetoaa vaatimuksensa tueksi, jollei niitä ole jo aikaisemmin toimitettu 
viranomaiselle. 

Valituskirjelmän toimittaminen 
Valituskirjelmä on toimitettava valitusajan kuluessa Helsingin hallinto-oikeudelle osoitteella: 

Helsingin hallinto-oikeus 
Radanrakentajantie 5 
00520 HELSINKI 

Puhelin: 029 56 42000 (vaihde), Asiakaspalvelu/kirjaamo 029 56 42069 
Telekopio: 029 56 42000 
Sähköposti: helsinki.hao@oikeus.fi 

Virastoaika: 8.00 - 16.15. 

Valituksen voi tehdä myös hallinto- ja erityistuomioistuinten asiointipalvelussa osoitteessa  
https://asiointi.oikeus.fi/hallintotuomioistuimet/#/ 

Omalla vastuulla valituskirjelmän voi lähettää postitse tai lähetin välityksellä. Postiin 
valitusasiakirjat on jätettävä niin ajoissa, että ne ehtivät perille viimeistään valitusajan viimeisenä 
päivänä ennen viraston aukioloajan päättymistä. 

Omalla vastuulla valituksen voi toimittaa ennen valitusajan päättymistä myös telekopiona tai 
sähköpostilla. Määräajassa toimitettava asiakirja on lähetettävä ennen määräajan päättymistä 

https://asiointi.oikeus.fi/hallintotuomioistuimet/#/
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lainkäyttöviranomaiselle siten, että asiakirja on viranomaisen käytettävissä vastaanottolaitteessa 
tai tietojärjestelmässä. 

Valituksen käsittelyn maksullisuus 
Muutoksenhakuasian vireille panijalta peritään oikeudenkäyntimaksu sen mukaan kuin 
tuomioistuinmaksulaissa (1455/2015) säädetään. Ajantasainen tieto oikeudenkäyntimaksuista 
löytyy Tuomioistuinlaitoksen sivustolta 

Vahingonkorvausasiat 
Hallinto-oikeus ei ota tutkittavaksi vaatimusta, joka koskee vahingonkorvauksen perustetta tai 
määrää. Toimivaltainen yleinen tuomioistuin (käräjäoikeus) käsittelee vahingonkorvausvaatimuksia 
koskevat riita-asiat. 

Työsopimusasiat 
Hallinto-oikeus ei ota tutkittavaksi valitusta, joka koskee päätöksen työsopimuslain vastaisuutta. 
Yleinen tuomioistuin (käräjäoikeus) käsittelee työsopimuslain tulkintaa koskevat riita-asiat. 

 

https://oikeus.fi/tuomioistuimet/fi/index/asiointijajulkisuus/maksut/oikeudenkayntimaksuthallinto-oikeudessa.html

